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Atvejų, kai visuomenę iki raudonumo įkaitindavusių 
skandalų kildavo dėl pačių spektaklių turinio, yra 
buvę. Bene juokingiausia istorija susijusi su tuo pa-
čiu LNDT, tiksliau, su šio teatro organizuojamu festi-
valiu „Sirenos“. Tiesa, juokinga ji buvo ne visiems. 

Kalbame apie 2012 m. „Sirenose“ rodytą Romeo 
Castellucci spektaklį „Apie Dievo sūnaus veido kon-
cepciją“, kurio kūrėjai buvo apkaltinti Dievo atvaiz-
do išniekinimu. Tiems, kurie nieko nežino apie šį 
garsų spektaklį, priminsime, kad jame yra scena, 
kai į Jėzaus atvaizdą mėtomos menamos išmatos. 

Šis spektaklis dar iki jo rodymo žiūrovams sulaukė 
tiek įvairių asmenų dėmesio, kiek turbūt nėra sulaukęs 
joks kitas teatro pastatymas, – apie jį kalbėta Seime 
(kai kurie parlamentarai net kūrė rezoliucijas ir siekė 
jį uždrausti), dvasininkų sluoksniuose, kultūros lauke. 
Buvo surengti net keli piketai prie Seimo ir LNDT.  
Įžeidimai spektaklio kūrėjų adresu liejosi kaip iš 
gausybės rago, o konservatorė Vilija Aleknaitė-
Abramikienė leido sau pavadinti šią pjesę kultūrine 
pedo�lija. 

Liberaliajai visuomenės daliai aistros dėl šio kūrinio, 
suprantama, kėlė juoką, nes ji pripratusi būtent prie 
tokios – provokuojančios – kultūros. Vis dėlto net kai 
kuriems iš pažiūros itin liberaliai mąstantiems meni-
ninkams jau minėta LNDT naujojo sezono reklamos 
kampanija pasirodė pernelyg provokuojanti. Kiek 
žmonių – tiek nuomonių, kaip sakoma. 

Labai įdomu bus pamatyti, kaip mūsų visuomenė su-
tiks jau ne vienu prestižiniu apdovanojimu įvertintą 
Marijos Kavtaradzės �lmą „Tu man nieko neprime-
ni“, kuriame kalbama apie aseksualumą. Kad ne-
reikėtų gūglinti, kas tai yra, trumpai paaiškinsime, 
kad tai meilė be kūniškumo.

Kodėl režisierė pasirinko šią sudėtingą temą? „Pir-
mą kartą mintis apie �lmą atėjo, kai perskaičiau, 
kas apskritai yra aseksualumas. Buvo įdomu ir kartu 
keista, kad šiame pasaulyje, kur viskas dažnai labai 

PRIPRASKIME  
PRIE KULTŪROS
Nesiimsime vertinti, ar didžiulio rezonanso visuomenėje sulaukusi Lietuvos nacionalinio dra-

mos teatro (LNDT) reklamos kampanija „Neik į teatrą“ yra gera, ar ji tikrai nepakenkė jei 
ne šio, tai kitų teatrų prestižui. Vis dėlto labai smagu, kad visuomenė susiginčijo ne dėl ko-
kios nors socialinės ar komercinės, o su kultūra susijusios reklamos kampanijos. 

seksualizuota, gyvena žmonės, kuriems tam tikri da-
lykai, aktualūs didžiajai daliai visuomenės, yra visiš-
kai nesvarbūs. Mes apie tai dažniausiai net nesusi-
mąstome. Pamaniau, kad tai labai vieniša. Žinoma, 
pačiame �lme to matome mažiau – pagrindinis vai-
dmuo jame tenka santykiams, su kuriais daug kas 
gali susitapatinti“, – sako Marija. 

Kita mūsų herojė – linoraižinius kurianti šiaulietė gra-
�kė Simona Woozy – sako, kad kūrinių idėjos atei-
na pačios. Tiesa, pradėti kurti ji ryžosi praėjus net 
šešeriems metams po baigtų meno studijų. „Atėjo 
metas, kai pajutau, kad studijavau ne šiaip sau. 
Prieš metus supratusi, kad ir vėl noriu kurti, ėmiausi 
įvairių kūrybinių sumanymų. Suprantu, kad prireiks 
laiko įsibėgėti, bet džiaugiuosi, kad kūrybą nusto-
jau atidėlioti. Kadangi pertrauka buvo ilgoka, ma-
no braižas tebesiformuoja. Kryptį turiu, todėl norisi 
ieškoti savito stiliaus, eksperimentuoti ir savęs nesku-
binti. Idėjos atkeliauja pačios: dirbant prie vieno li-
noraižinio, kyla kito idėja“, – pasakoja ji. 

Šiame numeryje yra ir daugiau įdomių pokalbių. 
Su Viktoru Diawara kalbėjomės apie interaktyvų 
projektą „Kartą Vilniuje“ – būtent jam patikėta sukurti 
būsimo �lmo garso takelį. Apie svajonių pildymą 
diskutavome su Živile Osman – saviugdos mentore, 
serti�kuota sąmoningumo (mindfulness) ugdytoja, 
psichologijos bakalaure, knygos „Kasdienybės la-
boratorija“ autore. 

Dar viena mūsų šio numerio herojė – garso meni-
ninkė, kompozitorė, smegenų bangų muziką kurian-
ti Aistė Noreikaitė. Įvairių inovatyvių projektų, per-
formansų autorė įsitikinusi, kad ateities žmonėms, 
tokiems, kokie ir esame, turėtų būti įdomu ir svarbu 
įsiklausyti į save.

Gero skaitymo ir iki susitikimo spalį!

Jūsų „370“ 
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>> UŽ KADRO

– Marija, kaip šiame seksualiame pa-
saulyje gimė filmas apie aseksualumą 
ir intymų ryšį, kuriamą be mums vi-
siems įprasto intymumo?
– Pirmą kartą mintis apie �lmą atė-
jo tada, kai perskaičiau, kas apskritai 
yra aseksualumas. Buvo įdomu ir kartu 
keista, kad šiame pasaulyje, kur viskas 
dažnai yra labai seksualizuota, gyve-
na žmonės, kuriems tam tikri dalykai, 
aktualūs didžiajai daliai visuomenės, 
yra visiškai                                        nesvar-
būs. Mes apie tai dažniausiai net ne-
susimąstome. Pamaniau, kad tai labai 
vieniša. Žinoma, pačiame �lme to ma-
tome mažiau – pagrindinis vaidmuo ja-
me skirtas santykiams, su kuriais daug 
kas gali susitapatinti.
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Kalbino Daiva Juonytė 
Nuotrauka Marijos Mireckaitės

Žiūrėdamas režisierės Marijos Kavtaradzės �lmą „Tu man nieko neprimeni“ (angl. Slow) negali atitraukti akių nuo, regis, 
įprastos, bet kartu niekada ekrane nematytos meilės istorijos. Šiuolaikinio šokio šokėja Elena sutinka gestų kalbos vertėją 
Dovydą, tarp poros akimirksniu užsimezga švelnus ryšys, platoniški santykiai pamažu virsta romantiniais ir tada Dovydas 
atskleidžia, kad yra aseksualus. Įvertinimai subtilų pasakojimą apie meilę lydi jau nuo pat pasaulinės premjeros Sandanso 
kino festivalyje – ten Marija iškart pelnė geriausios režisierės apdovanojimą, o visai neseniai Europos kino akademija 
�lmą atrinko į kūrinių, besivaržančių dėl Europos kino apdovanojimų nominacijų, sąrašą, kur jis potencialių nominacijų 
atrankoje dalyvaus net penkiose kategorijose. Su režisiere susitikome pakalbėti apie tai, kaip gimė �lmas apie meilę 
be kūniškumo, kodėl seksualioje visuomenėje aseksualiu personažu tapo vyras, kokiomis priemonėmis pavyko sukurti 
intymumą ir ko �lmas „Tu man nieko neprimeni“ išmokė ją pačią. 
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Tačiau intymumas man pačiai tapo galvosūkiu ir iššūkiu: 
kaip sukurti tarp personažų intymų ryšį, kaip mums, kaip 
žiūrovams, jį pajusti, kai nėra seksualinio potraukio ar tokių 
sekso scenų, kokias esame įpratę matyti? Tačiau tai ir buvo 
įdomu, nes esminis klausimas man buvo toks: kas juos laiko 
kartu arba iš kur atsiranda romantika. Kodėl jie įsimyli vie-
nas kitą? Juk ir Elena vienoje scenoje klausia: iš kur tu žinai, 
kad aš tau patinku? Kaip tu supranti, kad tarp mūsų yra kaž-
kas daugiau negu tiesiog draugystė?

– Tema labai įdomi ir netradicinė, reikalaujanti nemažai  tam 
tikrų žinių: aseksualių žmonių pažinimo, jų poreikių, pro-
blemų, džiaugsmų išmanymo. Kaip vyko tavo tyrinėjimas 
ir rašymo procesas?
– Pirmąją scenarijaus versiją parašiau gana greitai – išvažia-
vau į vieną rezidenciją, kur išsikėliau tikslą parašyti pagrindi-
nį scenarijaus juodraštį per tris savaites. Tačiau didysis darbas 
vyko paskui – daugiau nei dvejus metus scenarijų perrašinė-
jau ir taisiau. 

Jau prieš pradėdama rašyti turėjau kiek įmanoma dau-
giau sužinoti, perskaityti apie aseksualumą, išgirsti  žmonių 
patirčių. Bendravau su žmonėmis, kurie save identi�kuoja 
kaip aseksualius ir kurie sutiko mane pakonsultuoti, užduo-
davau jiems klausimų, gavau patarimų. Tyrimo dalis  man 
visada vienas įdomiausių �lmo kūrimo etapų. Šįkart jį rei-
kėjo atlikti ne tik su aseksualumu, bet 
ir su kurčiųjų, šokio bendruomenėmis. 
Kiekviena tema reikalavo atskiro tyri-
mo, tai labai smagu – praturtina daug 
labiau negu rašymas apie tai, ką labai 
gerai išmanai.

– Nors daugelis dalykų labai greitai 
keičiasi, tačiau turbūt negalima nesu-
tikti, kad visuomenė vis dar nedrąsiai 
kalba apie labai intymias psichologi-
nes ir fizines problemas, kitokį gyve-
nimą gyvenančius žmones. Ar lengva 
buvo rasti žmonių, kurie pasidalytų 
savo patirtimi?
– Kalbant apie aseksualus, bendravau 
ne su lietuviais – egzistuoja aseksua-
lių žmonių forumas, ėmiau ir para-
šiau.  Aš viską, nieko neslėpdama, ir 
pasakiau:  rašau scenarijų �lmui ir jei-
gu kas nors norėtų pasidalyti savo pa-
tirtimi, gali su manimi susisiekti. Taip 
atsiliepė žmonės, kurie nori pasakoti 
ar patarti.  

Pasidomėjusi daugiau, supratau, kad 
yra daug žmonių, kurie dalijasi savo is-
torijomis, pavyzdžiui, kuria tinklaraš-
čius jutube, rašo šia tema arba ke-
lia vaizdo įrašus į „TikTok“. Man labai 
svarbu, kad domintis tam tikra tema 
ar žmonių grupe, aš išgirsčiau istori-
jas ir patirtis iš žmonių, kurie priklau-
so tai grupei. 

– Netikėta scenarijuje tai, kad šioje po-
roje aseksualus yra vyras – nors mūsų vi-
suomenėje vis dar erotizuojamos mote-
rys, regis, nusistovėjęs standartas, kad 
didesnį seksualinį potraukį turi būtent 
vyrai. Kaip nusprendei, kad taip bus?
– Tai žinojau nuo pat pradžių. Įsivaiz-
davau, kad moteris turi būti šokėja, la-
bai atvira, kūniška ir seksuali, tokia, kuri 
neslepia savo seksualumo, nors gal kar-
tais pati save truputį re�ektuoja ir tei-
sia. Ši dinamika man pasirodė labai įdo-
mi: sunku priimti jau tai, kad vienas iš 
poros nejaučia potraukio, kad ir kuris 
tai būtų, bet kai sekso nereikia vyrui –  
suprasti dar sunkiau. Juk mes augome 
girdėdamos, kad vyrai nori tik vieno, ži-
nome visus juokelius apie tai, kad mo-
terims skauda galvą, o vyrai visą laiką 
nori                             sekso ir t. t., kas šiaip 
tiesiog nėra tiesa. Žinojau, kad ir perso-
nažams bus sunkiau priimti tokią pu-
siausvyrą: jam – save, jai – nepriimti jo 
potraukio nebuvimo asmeniškai, nes, 
kad ir kokie atviri žmonės Elena ir Do-
vydas būtų, jiems nelengva, nes abu už-
augo turėdami tuos pačius įsitikinimus  
kaip ir mes.

–  Kada Greta Grinevičiūtė tapo Elena, 
o Kęstutis Cicėnas – Dovydu? 
–  Kadangi pagrindinė veikėja yra šokė-
ja, Gretą, kurią šiek tiek pažinojau, jos 
vaidmenyje pradėjau matyti dar rašy-
dama. Buvau mačiusi ją šokio, dramos 
spektakliuose – Greta yra iš tų atlikėjų, 
kurie iš karto prikausto dėmesį ir ku-
rių tiesiog negali pamiršti. Kai jau tu-
rėjau vieną pirmųjų scenarijaus versi-
jų, pasiūliau jai susitikti, papasakojau, 
kad galvoju apie ją kaip Eleną, paklau-
siau, ar galėtume pastatyti porą scenų – 
vyko tokia labai neformali atranka, ku-
rios metu mes tiesiog paskaitėme kelias 
scenas, ir aš jai iškart pasiūliau vaidin-
ti. Viskas vyko likus maždaug dvejiems 
metams iki �lmavimo pradžios. Atsi-
menu, tada ji manęs paklausė, ar aš esu 
tikra ir gal                                 noriu dar ką 
nors pakastinguoti (juokiasi). Pasakiau, 
kad neabejoju.

Kai sutarėme dirbti su Greta, kar-
tu darėme Dovydo atranką – žinojau, 
kad nėra prasmės rengti atranką atski-
rai. Kviesdama aktorius į atranką, žinau, 
kad jie geri aktoriai, tačiau man buvo 
svarbu, kaip jie atrodys ir, svarbiausia, 
jausis kartu. Su Kęstu buvo taip, kad jau 
po pirmos atrankos man buvo aišku, 
jog bus smagu į juos kartu žiūrėti ir kal-
bėti. Žinojau, kad bus smagu ir dirbti.

– Elena yra šokėja, Dovydas – gestų kal-
bos vertėjas. Tačiau šoka, regis, abu. 
Vienas – kūnu išreikšdamas save, kitas –  
rankomis įžodindamas kalbą, taip su-
kurdami dar kitokį intymumo lygį. 
– Tai atėjo labai natūraliai, rašant. Iš 
karto žinojau, kad jie susipažins bū-
tent taip: ji mokys vaikus, o jis ateis 
versti. Gestų kalba man yra labai gra-
ži ir aš kurį laiką žiūrėjau ir galvojau, 
kad būtų smagu jos išmokti. Mane la-
bai sužavėjo viena perskaityta istorija 
apie gestų kalbos vertėją: vyras gyve-
no labai žavingą gyvenimą, nes nuolat 
patekdavo į visiškai skirtingas situaci-
jas – tą pačią dieną galėdavo apsilan-
kyti ir ligoninėje, ir kirpykloje, ir dar 
kažkur. Tada labiau pradėjau domė-
tis kurčiųjų kultūra, kuri irgi labai įdo-
mi. Tas šokio motyvas atsirado savai-
me, bet tokios interpretacijos yra labai 
geros – juk jie abu juda ir naudoja sa-
vo kūną. Čia vienas iš tų atvejų, kai bū-
na, kad kažką parašai ir tik vėliau su-
pranti, kad viskas susiję. Tas pats buvo 
ir su Elenos ir Dovydo profesijomis – 
nebuvo taip, kad parašiau ir pasakiau, 
kaip viskas tiks ir derės. Vis dėlto dera. 
Turbūt tai buvo intuicija, kai pirmiau 
pajunti, kad kažkas tinka, o paskui jau 
protu gali paaiškinti, kodėl. Įdomu, 
kad Elena daug geriau save išreiškia 
per šokį, o Dovydas emocionaliausias 
yra dirbdamas. 

– Nepaisant to, kad filme mažai kūniš-
kumo, jis yra be galo intymus. Kaip pa-
vyko sukurti tokią atmosferą? Ar vis-
kas buvo numatyta scenarijuje, o gal 
priešingai – palikta daug vietos im-
provizacijai? 
– Ir taip, ir taip. Aktoriai turbūt sakytų, 
kad visiškai neleidžiu improvizuoti ir 
viskas vyksta pagal scenarijų, bet iš ti-
krųjų mes labai daug dalykų išbandome 
repeticijose, kai ką paskui perkeliame 
ir panaudojame �lmavimo aikštelė-
je. Kiekvieno personažo kūrimas –  
mūsų bendras darbas. Tas pats ir dėl 
intymumo – scenos jau parašytos, aiš-
ku, kokios jos bus, ir tai suteikia inty-
mumo: jie daug laiko praleidžia dvie-
se, mes juos �lmuojame iš arti, o tai 
irgi padeda. Tačiau kartu su aktoriais 

ieškome būdų, kaip tuo jų intymumu 
tikėti, matyti, kad jie nori būti šalia 
vienas kito ir kad tai labai organiška. 
Intymumo ieškojo visa kūrybinė ko-
manda, tad viskas prisidėjo prie jo su-
kūrimo: tiek vizualinė kalba, tiek gri-
mas – norėjome matyti kuo daugiau 
tikrumo, kad odos spalva būtų tokia, 
kokia yra, neslėpti tam tikrų netobu-
lumų, tiesiog leisti jiems būti. Filmavo-
me juosta, o juosta niekada nebūna to-
bula. Taip viskas gražiai, kalbant apie 
kūniškumą,  ir suderėjo. 

– Kalbant apie juostą, filmo „Tu man 
nieko neprimeni“ operatorius, režisie-
rius Laurynas Bareiša viename interviu 
užsiminė, kad Lietuvoje jau dešimt me-
tų nebuvo filmuotas joks ilgametražis 
filmas 16 mm juosta.
– Taip, tačiau �lmuota nemažai trum-
po metro �lmų, dėl to man buvo drąsu 
�lmuoti ilgametražį. Mūsų geras drau-
gas režisierius Vytautas Katkus ir �lmo 
„Tu man nieko neprimeni“ kameros 
operatorius visus savo trumpametra-
žius �lmus �lmuoja juosta, gerai tai 
išmano, todėl turėjome kam užduoti 
visus mums rūpimus klausimus (šyp-
sosi). Dar rašydama scenarijų labai 
norėjau, kad �lmas būtų �lmuojamas 
juosta, tad klausiau Vytauto nuomo-
nės, ar nebus per brangu, per sunku tai 
padaryti. Kadangi jis yra visiškas juos-
tos fanas ir tikėtojas, žinoma, sakė, kad 
viskas bus gerai (šypsosi). 

Aišku, �lmuoti juosta turbūt buvo 
šioks toks iššūkis ir Laurynui, ir visai 
�lmo gamybos komandai. Man irgi – 
aš mėgstu, nu�lmavus pamainą, grįž-
ti namo ir iškart peržiūrėti medžiagą. 
Filmuojant juosta – ir tai yra visai svei-
ka – neįmanoma to padaryti iš karto, 
reikia palaukti. Tad juosta mus mokė 
kantrybės.

– Negaliu nepaminėti ir filme esančių 
sekso scenų – apskritai lietuvių kine 
turbūt nėra sekso scenų ar juo labiau 
filmų apie seksą. Šios – kitokios, neį-
prastos, apgalvotos ir papildančios.
– Man sekso, intymios scenos yra įdo-
mios – jose galima tiek daug atskleis-
ti, parodyti. Mes gal esame pripratę, 
kad dažniausiai sekso scenos pasitel-
kiamos tik tam, kad būtų gražu arba 
vykstant veiksmui reikia atsipalaiduo-
ti. Kadangi man apskritai įdomiausia 
kurti scenas, į kiekvieną sekso sceną 
irgi žiūriu kaip į sceną, apgalvodama, 
kam jos reikia ir ar iš tikrųjų reikia. 
Pavyzdžiui, man labai patiko serialas 
„Normalūs žmonės“, kuriame gau-
su sekso scenų. Pirmą kartą mačiau 
tokį kūrinį, kur intymios scenos tu-
ri dramaturgiją ir kiekviena jų yra la-
bai svarbi, nes kažką pasakoja. Vėliau 
sužinojau, kad �lmuojant serialą bu-
vo dirbama su intymumo koordinato-
riumi. Pradėjau daugiau tuo domėtis 
ir sužinojau, kad mano kolegė režisie-
rė Irma Pužauskaitė pasirinko šią sri-
tį. Apsidžiaugėme, kad bus labai gera 
dirbti kartu. Beje, „Tu man nieko ne-
primeni“ Irmai buvo pirmas lietuviš-
kas �lmas, kuriame ji dirbo intymu-
mo koordinatore – iki tol tai darė tik 
su užsienio produkcija. Apskritai sek-
sas yra mūsų gyvenimo dalis ir man 
labai patinka, kai sekso scenos būna 
tikros, tokios, kuriomis gali tikėti. Ta-
čiau labai nemėgstu erotizuotų sce-
nų – jos man nesek sualios, nelabai 
suprantu, kam jas rodyti ir tai daryti 
išnaudojant moters kūną. 

Kalbant apie Lietuvą, pas mus gal 
tiesiog nėra kūrinių apie seksą. Kita 

vertus, nedaug yra ir meilės istorijų ar 
romantinių �lmų. Būdavo juokinga, 
nes kai kas nors klausdavo, apie ką ma-
no �lmas, atsakydavau, kad apie mei-
lę. Tada dažniausiai klausiantys sure-
aguodavo vienodai: ai, tai aišku, kaip 
ir visi �lmai. Ir aš kaskart pagalvoda-
vau, kad iš tikrųjų Lietuvoje tai taip nė-
ra (juokiasi). Mes turime labai mažai 
�lmų apie meilę. 

– Prie filmo „Tu man nieko neprimeni“ 
romantiškumo nemažai prisideda ir 
garso takelis. Ar muzika buvo specia
liai kurta šiam filmui, ar buvo naudoja-
mi jau seniau parašyti kūriniai?
– Abu variantai. Filmo kompozitoriai –  
kūrėjų duetas iš Švedijos Irya Gmey-
ner ir Martinas Hederos. Apskritai mes 
dirbome su švedais: turėjome švedę 
choreografę, jie darė koprodukciją. Aš 
rinkausi: klausiau daugybės skirtingų 
kompozitorių muzikos, nes gavau 
didelį sąrašą pasiūlymų – ko jau ko, 
bet kompozitorių Švedijoje netrūksta  
(juokiasi). Visi kūrėjai buvo labai geri, 
bet prie Yryos muzikos aš vis grįždavau. 
Dalis dainų jau buvo sukurtos, dalį su-
kūrė būtent �lmui. 

Kai kuriuos muzikinius pasirinkimus 
jau žinojau �lmuodama ir montuoda-
ma �lmą „Tu man nieko neprimeni“. Ja-
me tikrai daug muzikos – ir tos, kurią į 
gestų kalbą verčia Dovydas, lietuviškos 
muzikos, kurią man visada labai smagu 
naudoti �lmuose. Pavyzdžiui, man la-
bai patinka ištrauka                                         pa-
čioje �lmo pradžioje, kur grupė „shishi“ 
pergroja Teisučio Makačino kūrinį. La-
bai norėjau, kad būtų naudojama bū-
tent ši T. Makačino daina (šypsosi). Dar 
yra Monika Liu, kurią labai myliu, ir 
Free Finga. Mėgstu, kai �lmo garso ta-
kelyje sutelpa mišinys: ir kompozito-
rių kurta muzika, ir dainos, ir lietuviš-
ki gabalai. 

– Pristatydama filmą „Tu man nieko 
neprimeni“ Sandanso kino festivaliui 
sakei, kad Elenos ir Dovydo santykiai –  
vienas gražiausių dalykų, kurį gali-
ma pamatyti, nes jei jie nebūtų susiti-
kę arba nebūtų suteikę progos vienas 
kitam, galėjo nebūti nieko. Dabar yra. 
Tam tikra prasme tu šiam filmui irgi lei-
dai būti ir tai, kad jis dabar keliauja po 
pasaulį, rinkdamas itin šiltus ir pozity-
vius atsiliepimus, yra tavo pasirinkimo 
rezultatas. Ką filmas „Tu man nieko ne-
primeni“ davė tau pačiai?
– Man �lmas suteikė daugiau požiūrio 
į gyvenimą romantikos. Kai jį kūrėme, 
supratau vieną dalyką: jeigu aš dabar 
kažkur, bent vienoje vietoje, slėpsiuo-
si ar bijosiu kažką ne taip  nu�lmuoti, 
ar kažką ne taip parašyti, tai neveiks. 
Tas pats ir dėl aktorių: ne kartą esu sa-
kiusi, kad jeigu aktoriai galvos apie tai, 
kaip jie atrodo, viskas sugrius – nebe-
bus intymumo. Filmuojant tikrai pa-
sitaikė akimirkų, kai buvo labai len-
gva pradėti galvoti, ką apie vieną ar 
kitą sceną pasakys kiti, net ir �lmavi-
me dalyvaujantys žmonės. Taip, reikia 
labai daug drąsos, kad galėtum paro-
dyti žmogaus švelniąją pusę ir pažei-
džiamumą. Tai nelengva, bet labai gra-
žu. „Tu man nieko neprimeni“ mane 
to tikrai išmokė.

– Nežinau, kodėl, tačiau dabar į gal-
vą atėjo scena su Pijumi Ganusausku 
ir ant sofos nakvojančiu jo personažu.
–  Tai viena keisčiausių, ne – tai pati 
keisčiausia �lmo scena (juokiasi).

– Tokia, kuri nieko neprimena.

KALBANT 
APIE LIETU-
VĄ, PAS MUS 
GAL TIESIOG 
NĖRA KŪRI-
NIŲ APIE SEK-
SĄ. KITA VER-
TUS, NEDAUG 
YRA IR MEILĖS 
ISTORIJŲ AR 
ROMANTINIŲ 
FILMŲ.



>> UŽ KADRO

– Viktorai, gamta ar miestas? 
– Gamta man būtina. Jaučiu, kaip jos 
šaukiasi kūnas, kai signalizuoja porei-
kį persikrauti. Niekas taip gerai neiš-
valo minčių ir neatgaivina sielos, kaip 
pasivaikščiojimas pažintiniu taku, pa-
buvimas prie ežero ar padūkimas su 
vaikais apsnigtame miške. Tačiau aš 
esu miesto žmogus. Judesys, veiksmas, 
žmonių zujimas, spalvos, šypsena suti-
kus draugą ir tas jausmas prasilenkiant 
su nepažįstamais praeiviais – kiekvie-
nas kažkur skuba, kiekvienas turi kaž-
kokį tikslą, kiekvienas juda su sava mi-
sija – man reikalingas kasdien. 

– Visada buvote kosmopolitiškas, gy-
venote keliose skirtingose šalyse, pui-
kiai pažįstate ne vieną kultūrą, kalbate 
šešiomis kalbomis. Kodėl Vilnius buvo 
tas, kuris privertė čia pasilikti ilgam?
– Į Lietuvą mane sugrąžino didžiausia 
aistra – muzika. Norėjau nuveikti kažką 
reikšmingo su grupe SKAMP. Paauglys-
tėje, kai gyvenau Vokietijoje, jaučiau-
si toli nuo namų, o pakeliui į Lietuvą 
nė kiek nedvejojau, kad sostinė namų 
jausmą sugrąžins. Neklydau. 

Vilnius – mano miestas. Čia aš gi-
miau, jaučiuosi savas ir nepertraukia-
mai gyvenu jau 25-erius metus. Vil-
nius man davė daug patirčių, atradimų 
ir daug ko išmokė. Todėl visada no-
rėjosi kurti būtent čia, grąžinti mies-
tui kažką, burti žmones. Taip atsirado 

Kalbino Greta Šeibelytė 
Nuotrauka Donato Petkevičiaus

Žinomiausi pasaulyje tapybos darbai ar grojamiausi hitai gimė iš 
jausmų ir vidinių išgyvenimų, patirčių, vaizduotės. Teatralai, fotografai, 
literatai neslepia, kad jų įkvėpimą lemia gamta, žmonės ir tarpasmeninės 
situacijos, neįprastos patirtys, pozityvi energija išbandant kažką naujo, 
dar nepažintų kultūrų tyrinėjimas. Kai kurie menininkai įkvėpimą neigia 
iš esmės ir teigia, kad geriausias kūrybos pagrindas – disciplina. Ar gali 
įkvėpti miestas, jo kasdienybė, dinamika, rutina? Miesto, kaip įkvėpimo 
stimulo, koncepciją svarstėme su programėlės „Once in Vilnius“ ir rudenį 
pasirodysiančio �lmo „Kartą Vilniuje“ (angl. „Once upon a time in 
Vilnius“) kompozitoriumi Viktoru Diawara.  
                        
                  
             
   

      
    
    
  
 

menų fabrikas „Lo¤as“, o vėliau ir pir-
masis Lietuvoje tokio formato būtent 
miesto festivalis, tapęs vienu ryškiau-
sių Vilniaus kultūrinių reiškinių – „Lof-
tas Fest“. Jis šiemet, beje, įvyko jau dvy-
liktą kartą. Džiaugiuosi prisidėjęs prie 
tam tikrų tradicijų kūrimo būtent Vil-
niuje ir galėdamas jas tęsti. 

Kažkokių atradimų miestas pado-
vanoja kasdien, todėl norisi taip, kaip 
gebu, atsakyti į tą ryšį – šiuo metu ku-
riu muziką �lmui, kuris pasirodys jau 
rudenį ir yra skirtas ypatingai progai – 
700-ajam Vilniaus jubiliejui. 

– Papasakokite apie šį filmą. 

– Yra tokia programėlė „Once in Vil-
nius“. Ji visiškai nemokama ir bet kas 
gali ją parsisiųsti į savo telefoną. Pro-
gramėlės vartotojai �lmuoja ir fotogra-
fuoja Vilnių pačiose įvairiausiose situa-
cijose, �ksuoja mėgstamiausias vietas, 
dokumentuoja kasdienybę savo rajo-
ne, pastebi komiškų ar keistų įvykių ir 
dalijasi jais programėlėje. Kiek kitaip 
nei kituose socialiniuose tinkluose, 
čia galima dalytis ne tik šios akimirkos 
įvykiais, bet ir įdėti į telefono archyvą 
turimą lobį. 

Vilnius jubiliejų švenčia visus metus, 
todėl ir šis Živilės Diawaros projektas –  
tęstinė šventė. Jo kulminacija taps me-

tų pabaigoje pasirodysiantis septynių serijų ilgametražis �l-
mas apie Vilnių, įprasminantis 700-ąsias miesto metines – 
„Kartą Vilniuje“. Filmo tikslas – parodyti, koks įvairus yra 
Vilnius ir kaip kiekvienas iš mūsų jį matome skirtingai.

Labai smagi ir išskirtinė dalis, aktuali tikrai kiekvie-
nam, – kino profesionalų komanda jau spalio mėnesį iš vi-
sos į programėlę sudėtos medžiagos atrinks vaizdus, kuriuos 
panaudos montuodama �lmą. Todėl tikrai raginu tuos, ku-
rie programėlės dar neturi, ją parsisiųsti jau dabar ir akty-
viai ten transliuoti viską, ką veikiate, pastebite ir patiriate. 
Gal būtent jūsų vaizdo medžiaga ar nuotrauka bus atrink-
ta �lmui. Ne kasdien pasitaiko galimybė tapti unikalaus �l-
mo apie Lietuvos sostinę bendraautoriu. 

– Koks jūsų vaidmuo šiame projekte?
– Man „Once in Vilnius“ idėja gražiausia tuo, kad iniciaty-
va į bendrą kūrybos procesą įtraukia ir miesto gyventojus, 
svečius, turistus, ir meno pasaulio profesionalus. Profesio-
nalų vaidmuo – žmonių sukurtą turinį sutvarkyti ir įvilkti į 
bendrą rūbą. Svarbiausia tai, ką už�ksuoja ir įkelia žmonės.

Programėlėje veikia nauja funkcija, kurią pasitelkę var-
totojai gali kurti savo trumpametražius �lmus apie mies-
tą, panaudodami tam ne tik savo į programėlę įkeltą me-
džiagą, bet ir pasirinkdami bet kurio kito vartotojo turinį. 
Šiems trumpiems �lmams priskiriant muzikinį takelį, ga-
lima jį rinktis iš įvairiausio spektro garsų ir efektų, kuriuos 
sukurti buvo patikėta man. Vilniuje tiršta, čia daug skirtin-
go veiksmo, todėl programėlėje galima rasti pačių įvairiau-
sių muzikinių takelių trumpiesiems �lmams: nuo ambien-
to ir chill iki dub ir garage UK stilistikos, nuo latino muzikos 
iki hiphopo, atspindinčių romantišką, pozityvią nuotaiką, 
iliustruojančių naktinį Vilniaus gyvenimą ar tinkančių spor-
tui. Šiuo metu dalyvauju �lmo „Kartą Vilniuje“ kūrybos pro-
cese – kuriu �lmui muziką. 

– Kaip atrodo kūrybos procesas, kai kuriama ne šokių mu-
zika, ne hitas radijo stotims, o garsai ir muzika miestui?
– Techniškai procesas nesiskiria – naudojama ta pati įran-
ga ir programos. Tačiau bendruomeniški projektai duoda 
kur kas daugiau, todėl tik iš techninės perspektyvos žvelg-
ti būtų neteisinga. 
Galvodamas ir kurdamas tiek garsus programėlės „Once in 
Vilnius“ trumpametražiams žmonių �lmams, tiek muziką 
ilgametražiam �lmui „Kartą Vilniuje“, tapau labai atidus 
kasdien mane supančiai aplinkai ir galiu pasakyti: Vilnius 
išskirtinis savo skambesiu.

Garsinis Vilniaus portretas labai turtingas. Atkreipkite 
dėmesį, kaip skamba riedlentė, kuria Katedros aikštėje pra-
skrieja paauglys, judesys Geležinio Vilko gatvėje, Senamies-
čio bažnyčių varpai, virš Vilniaus praskrendantys lėktuvai, 
šurmulys miesto statybų aikštelėse. Jei vaikščiosite po žalią-
sias Vilniaus zonas, jums atsivers visai kitoks garsų pasaulis. 
Žmonės, �ora ir fauna, miesto vyksmas, skirtingų metų lai-
kų gamtos reiškiniai – Vilnius turi tiek daug, viskas čia labai 
gyva ir formuoja tai, kaip miestas skamba. Į visa tai įsiklau-
siau ir tiek programėlės garsų, tiek �lmo muzikos kūrimui 
pats miestas mane ir įkvėpė.

– Koks jausmas savo aistra ir talentu – muzika – prisidė-
ti prie istorinio įvykio – filmo 700osioms Vilniaus meti-
nėms kūrimo? 
– Vilnius – kupinas netikėtumų. Ši patirtis mane ne tik turti-
na, bet ir yra šis tas naujo. Vilnius tuo ir nuostabus, kad ne-
nustoja stebinti, keistis, progresuoti, bet visada lieka atviras 
ir priima visus, kad ir kokie skirtingi būtume.

VIKTORAS DIAWARA:  
VILNIUS – PATIRČIŲ, 
ATRADIMŲ IR 
PAMOKŲ MIESTAS
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>> IR ŠVIESA TELYDI

– Živile, tavo gyvenimo istorija parem-
ta nuostabiu ir, sakyčiau, ciklišku sva-
jonių pildymu(si). Pati sutinki, kad 
tokia tavo kasdienybė gali atrodyti ne-
įtikėtina. Kaip nutinka tie kasdienybės 
stebuklai? Kaip juos kurti?
– Stebuklas skamba kaip magiškas 
reiškinys, kuriam reikia antgamtinių 
galių, kuris nepriklauso nuo mūsų. Ir 
nors tikrai – kartais jausmas, kai vis-
kas išsipildo, prilygsta stebuklui, la-
bai norisi išskirti, kad svajones pil-
dome patys. Tai mūsų atsakomybė. 
Pirmiausia reikia išdrįsti savęs pa-
klausti – ar taip, kaip gyvenu dabar, 
yra tai, kaip noriu gyventi? Pripažin-
ti, kad norime kažko daugiau, reikia 
drąsos. Tiksliai žinoti, kas mums svar-
bu, kas mus daro laimingus, – vidinio 
darbo ir pokalbių su savimi. Tai už-
trunka, bet, be abejonės, pasiteisina. 

– Papasakok patį įdomiausią savo gy-
venimo nuotykį.
– Noriu tikėti, kad toks dar neįvyko. 
Prisiminusi jau įvykusius, turbūt išskir-
čiau naktį Maroke laukinėje dykumoje. 
Turėjome specialias nakvynei paruoš-
tas palapines, bet, užburta gamtos di-
dybės, ten miegoti nenorėjau. Užsi-
maniau nakvoti po atviru dangumi. 
Leidimą tai padaryti gavau. Vienintelė 
gido išsakyta saugumo sąlyga – jei esi 
geras žmogus, gyvatės ir skorpionai 
tau nieko nedarys (ne paslaptis – dy-
kumoje jų apstu). Nubusti smėlio pa-
taluose kylant ryto saulei buvo tiesiog 
įspūdinga. P. S. Džiaugiuosi, kad esu ge-
ras žmogus.

– Išeiti iš komforto zonos, kažką dary-
ti nepaisant didžiulės baimės – kodėl 
tai taip svarbu?
– Viskas, kas mums artima ir pažįs-
tama, jau atrasta ir išbandyta. Jei tai 
žmogų tenkina, jis gali likti komforto 
zonoje. Tačiau vertėtų atsiminti, kad 
kažkada buvo baisu eiti į pirmą klasę, 
važiuoti dviračiu ar užsiimti kitomis 
mums įprastomis veiklomis. Turbūt 
nė vienas dabar nesigaili savo gyveni-
me išdrįsęs tai padaryti, tiesa? Kai pa-
liekame komforto zoną ir išbandome 
save nauju amplua, augame, moko-
mės ir, nepriklausomai nuo to, ar pa-
sieksime norimų rezultatų, tokie pa-
tys jau nebebūsime. Kiekviena nauja 
patirtis mus sustiprina ir kažko išmo-
ko. Dažnai atrandame savyje tai, ką eg-
zistuojant net nenutuokėme. Tad išei-
ti iš komforto zonos, mano nuomone, 
tikrai verta.

– Rašai, kad esi laimingas žmogus. Ar 
galėtum apibūdinti laimę?
– Man laimė – žinojimas, kad už savo 
gyvenimą esu atsakinga aš. Ne oras, 
ne politika, ne aplinka. Laimė – mū-
sų pasirinkimai. Ar supyksime ant 
nemandagaus vairuotojo kelyje, ar 
saugosime savo ramybę? Ar skirsime 
laiko poilsiui, ar dirbsime viršvalan-
džius?  Ar išeisime pasivaikščioti, ar 
skęsime elektronikos prietaisuose? 
Ar valgysime sveikai, ar mylėsime sa-
ve, ar apsupsime save įkvepiančiais 
žmonėmis?.. Renkamės mes. Kas-
dien sprendžiame, kaip gyvensime, 

Kalbino Giedrė Ivanova 
Nuotraukos Beatričės Statauskienės

Živilė Osman – saviugdos mentorė, serti�kuota sąmoningumo (mindfulness) ugdytoja, 
psichologijos bakalaurė, knygos „Kasdienybės laboratorija“ autorė ir, kaip pati sako, 
laimingas ir geras žmogus (kaip ir kur tas gerumas buvo netgi įrodytas, netrukus 
sužinosite). Mylinčia ir atvira širdimi ji keliauja per gyvenimą – per įvairiausias šalis 
ir įvairiausias patirtis. Ryžtingai įveikdama savas baimes, visuomenės standartus ir 
aplinkinių lūkesčius palikdama nuošalyje, aktyviai pildo savo troškimus. Živilė siekia 
įkvėpti ir kitus – išeiti iš komforto zonos, nelaukti tobulo laiko, siekti savo svajonių, 
būti savimi, priimti save visą (ne tik gražiausias puses), ieškoti būdų gerai jaustis ir 
autentiškai patirti gyvenimą. Apie visa tai – įkvepiantis mūsų pokalbis. 
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ŽIVILĖ OSMAN: PILDYTI SVA JONES – MŪSŲ ATSAKOMYBĖ
kokį santykį su savimi ir pasauliu kursime. Tai žinodama 
jaučiuosi laiminga.

– Kas svarbiausia pradedant eiti sąmoningumo keliu? Kokias 
praktikas įvardytum kaip reikšmingiausias?
– Savistaba. Norint eiti sąmoningumo keliu, svarbu ugdyti 
įprotį pastebėti – tiek save, tiek aplinką, tiek esamą momen-
tą. Stebėdami save galime reguliuoti emocijas, išvengti per-
degimų. Stebėdami aplinką – pasinerti į esamą momentą, 
mėgautis jo teikiamais malonumais. Juk taip gera vaikščioti 
miške, stebėti dangų, žvaigždes, saulėlydžius ir t. t. Pastebė-
dami įprasminame akimirkas ir neleidžiame gyvenimui pra-
bėgti pro akis. Labai svarbu smalsumas. Svarbu klausti savęs: 
ar mano gyvenime daugiau noriu ar reikia; kada būnu nusi-
vylusi, o kada pakylėta; kas man teikia prasmę, o kuo užsi-
imti man atrodo beprasmiška. Užduodant sau klausimų, at-
eina ir atsakymai. Jie suteikia aiškumo, pasitikėjimo savimi 
ir motyvacijos toliau gilintis į save. Noriu, kad kuo daugiau 
žmonių vis dažniau surastų laiko sustoti ir priimti save, to-
dėl socia liniuose tinkluose vedu kelias asmeninio augimo pa-
skyras: „Apie saviugdą paprastai/ Živilė Osman“ (feisbuke) ir  
@zivileosman (instagrame).

– Vidinė ramybė – šių laikų idealas, kurio vaikomės bene vi-
si. Kaip ją pasiekti (greičiausiai)?
– Trumpiausias kelias yra gebėjimas sulėtinti tempą. Neva-
žiuoti į penkis mokymus vienu metu, nepirkti daugybės vi-
dinės ramybės kursų, o paprasčiausiai rasti laiko nieko neda-
ryti. Praleisti nors 20 minučių kasdien nieko neplanuojant, 
nesprendžiant – sąmoningai būnant čia ir dabar. Praktikuoti 
sąmoningumą – pastebėti, kas vyksta, atsiduoti veiklai, kuria 
užsiimame. Jei valgome – turime valgyti, o ne stebėti siužetą 
televizoriaus ekrane. Jei einame – eiti jaučiant žemę po ko-
jomis, o ne autopilotu lėkti iš taško A į tašką B, tuo pat metu 
naršant internete. Sąmoningumas yra tarsi autopiloto prie-
šingybė. Kai mūsų smegenims nereikia multitaskinti, jos ilsi-
si. Kai kūnas neužspaustas įtampų ir emocijų (to galima pa-
siekti sąmoningai stebint save), jis yra atsipalaidavęs. Kai abu 
šie elementai – protas ir kūnas – yra pailsėję, vidinės ramybės 
ieškoti niekur nebereikia.

– Papasakok truputį daugiau apie sąmoningumo mokymus, 
kuriuos vedi: kas juose vyksta, ko galima išmokti?
– Mano mokymai sutelkti į savęs stebėjimą, pajautimą ir at-
sidavimą esamam momentui. Mokymai yra suskirstyti į pen-
kias dalis: instruktuotą atsipalaidavimą, sąmoningumo prak-
tiką per judesį, atvirą paskaitą-diskusiją, paleidimo praktiką 
ir galutinį atsipalaidavimą. Ko galima išmokti? Turbūt tiks-
liausia būtų sakyti, kad dalyviai mano mokymuose ne moko-
si, o patiria. Kai žmogus ateina mokytis, jis automatiškai yra 
susikoncentravęs, iš dalies įsitempęs, nenori nieko praleisti. 
Savo mokymuose to nenoriu; nors ir dalijuosi naudinga in-
formacija, tačiau tai darau laisva forma. Visi pasiims iš mo-
kymų tai, kas jiems naudingiausia. Vieni – teoriją, kiti – palei-
dimo praktiką ir pan. Mano tikslas – sukurti saugią aplinką, 
padėti atsipalaiduoti, pajausti savo kūną, mintis, nuramin-
ti, skatinti sąmoningumą, savistabą ir parodyti susitelkimo 
į esamą momentą teikiamus pranašumus. Rašydama sugal-
vojau: jei vis dėlto reikėtų išskirti svarbiausia – manau, daly-
viai gali išmokti sulėtinti tempą.

– Šiuos užsiėmimus vedi anglų ir lietuvių kalbomis. Ar esi 
pastebėjusi kalbinių / intonacinių / terminologinių ar dar 
kokių esminių skirtumų? Gal kuri nors kalba labiau atpa-
laiduoja nei kita?
– Esu! Lietuvių kalba yra labai turtinga ir išraiškinga, žo-
džiai turi daugybę sinonimų. Šiuo metu mano knyga ver-
čiama į anglų kalbą ir pastebiu, kad dalis to grožio verčiant 
pranyksta. Anglų kalba, mano akimis, paprastesnė, tačiau 
turi daug skambių, trumpų, įtaigių frazių, kurios puikiai 
tinka sąmoningumo mokymui, pavyzdžiui: own your fee-
lings, take up the space, connect to your inner self ir t. t. Ka-
dangi mokausi ir mokymus paprastai vedu anglų kalba, 
dažnai  nerandu tinkamų lietuviškų vertinių (juk nesakysi –  
susijunk su savimi). Tad mokymus vesti anglų kalba man 
yra patogiau. Nors neabejoju, kad nuolat praktikuojantis 
bus vienodai patogu tai daryti abiem kalbomis, o lietuviš-
kai – gal net dar maloniau.

– Sąmoningumo mokymams sudarai ir muzikos grojaraš-
tį. Kiekvienąkart skirtingą? Kokių reikalavimų keli fone 
skambantiems garsams? 
– Dievinu tai daryti! Muzika man labai svarbi, tikiu jos te-
rapiniu poveikiu. Grojaraštį keičiu kartkartėmis, tačiau ne 
prieš kiekvienus mokymus. Manau, muzika puikiai užpil-
do erdvę ir padeda atsipalaiduoti, tarsi užniūniuoja, paly-
di į ramybės būseną. Neturiu griežtų reikalavimų, muziką 
renkuosi klausydama ir jausdama, ar ji paliečia širdį. Tiesa, 
dažniausiai tai būna muzika be žodžių – su �eitos, gongų, 
gamtos garsais.

– Viena vertus, svarbu gyventi čia ir dabar, pastebėti šią aki-
mirką, supančią aplinką, maistą, kurį valgai, mintis, kurios 
sukasi galvoje. Nelaukti tobulo laiko ir to, ko nori, apie ką 
svajoji, imtis dabar. Kita vertus, jei svajonė reikalauja kaž-
ko, ko šiuo metu neturi (pavyzdžiui, kaip rašai savo knygo-
je, pinigų išsvajotoms jūsų su vyru vestuvėms Jamaikoje), 
tenka riboti kasdienybės malonumus (taupyti, kiek įma-
noma mažiau išleisti ir pan.) ir tarsi atsisakyti čia ir dabar... 
Kaip surasti tą pusiausvyrą?
– Taupymas nepriverčia atsisakyti čia ir dabar teikiamo ma-
lonumo. Tuo laikotarpiu, kai taupėme, nėjome į kavines ir 
restoranus, bet ėjome lesinti antyčių ir suptis! Norint mė-
gautis akimirka, nereikia nieko kito – tik noro. Natūralu, 
kad, siekiant savo tikslų, teks kažko atsisakyti, keisti prio-
ritetus, bet tai neatima gyvenimo džiaugsmo, tai jį perkelia 

nuo vienų objektų prie kitų. Man žinojimas, kad einu svajo-
nės pildymo keliu, yra visas pastangas atperkantis, širdį šil-
dantis jausmas. Kai jį jaučiu, kiti dalykai tampa nebe tokie 
svarbūs.

– Sakei, kad tavo stichija – rašymas. Kaip manai, kodėl bū-
tent jis?
– Esu girdėjusi, kad suprasti, koks tavo pašaukimas, galima sa-
vęs paklausus – kokia veikla užsiimčiau, net jei už tai negau-
čiau atlygio? Nors atlygį gauti labai svarbu, tačiau šis klau-
simas leidžia suprasti, kokia kryptimi eiti esame natūraliai 
motyvuoti (angliškai gerai skamba – naturally driven). Man tai 

vienareikšmiškai – rašymas. Kai rašau, 
prarandu laiko nuovoką, galiu neval-
gyti, negerti. Rašymas mane įtraukia –  
įkvėpta galiu lieti mintis popieriaus  
lape valandų valandas. Rašymu pertei-
kiu jausmą. Apipavidalinu kilusias idė-
jas. Rašydama jaučiu prasmę! Noriu 
įkvėpti skaitytojus atsigręžti į save, rū-
pintis savo asmenine gerove, ir galiu pa-
sakyti, kad man tai puikiai pavyksta. Tai  
tikrai mano stichija.

– Esi gyvenusi gana skirtingose šalyse: 
Lietuvoje, Ispanijoje, Norvegijoje... Kur 
labiausiai jautiesi savimi?
– Puikus ir įdomus klausimas. Net sun-
ku atsakyti, nes, laikui bėgant, savęs 
suvokimas kinta. Lietuvoje gyvenau 
ilgiausiai – geras periodas, bet nesijau-
čiau ten taip gerai, kaip, pavyzdžiui, Is-
panijoje. Didelę įtaką tam turi žmo-
nių mentalitetas ir energija. Ispanijoje 
gyventi buvo gera ir smagu, bet ispa-
nų kultūra yra labai ryški, ispanai įtai-
gūs, garsūs, tad labai lengvai gali užgož-
ti tave ir įtraukti į savo gyvenimo ritmą. 
Manau, labiausiai savimi jaučiuosi Nor-
vegijoje. Mėgstu sakyti – čia mano ra-
mybės kampelis: daug gamtos, mažai 
triukšmo. Norvegai yra gan šalti žmo-
nės, jie sunkiai įsileidžia kitus į savo ra-
tą, saugo privačią erdvę. Manau, to iš-
mokau iš jų – gerbti savo erdvę. Tau 
paklausus, atėjo ir atsakymas – Norve-
gijoje man yra lengviausia būti savimi, 
čia nejaučiu jokio spaudimo iš visuo-
menės būti kitokiai.

– Ar tiesa, kad svajonėmis negalima da-
lytis su kitais, nes jos neišsipildys? Net 
per gimtadienius norų įprastai garsiai 
neįvardijame... 
– Nežinau, kokia yra tiesa, bet paste-
biu nutylėjimo madą visuomenėje. Juk 
yra net posakis – laimė mėgsta tylą. Pati 
apie savo svajones kalbu drąsiai, džiau-
giuosi vien jų turėdama. Norisi klausti, 
ar gali būti per daug džiaugsmo? Nema-
nau. Galbūt žmonės nemėgsta garsiai 
kalbėti apie savo svajones, nes bijo nu-
sivilti, suklysti, nesulaukti norimų re-
zultatų, būti nesuprasti, sukritikuoti. 
Tačiau sėkmė negarantuota nė vienam 
iš mūsų. Nesvarbu, ar apie svajones kal-
bame, ar tylime – svarbu, ar nepasiduo-
sime. Klysti yra žmogiška ir naudinga, 
neklysta tik tie, kurie nebando nieko 
naujo. Bijoti kitų teisimo ar kritikos taip 
pat nėra ko. Nė vienas laimingas žmo-
gus nepuls žeminti kito, o jei jus kriti-
kuoja viskuo nepatenkintas asmuo, ar 
verta į tai kreipti dėmesį? Taigi manau, 
kad nieko blogo svajoti garsiai, net jei 
mūsų troškimai keisis, net jei jų neįgy-
vendinsime, – viskas gerai, tai mūsų gy-
venimas, mūsų sprendimai. Visa tai ku-
ria autentiškus mus. 

– Svarbiausias patarimas svajokliams...
– Išlikite ištikimi sau, savo svajonėms – 
jos žino, kur jums reikia būti. Nenusivil-
kite nesulaukę greitų rezultatų, net jei 
iki svajonių įgyvendinimo praeina daug 
laiko. Neabejokite – jos išsipildys pačiu 
tinkamiausiu jums laiku. Nesusimažin-
kite norėdami tilpti į kitų normų dėžu-
tę – jūs ir jūsų svajonės yra jūsų, ne kitų. 
Ir jos, ir jūs esate ypatingi.

LABAI SVAR-
BU SMALSU-
MAS. SVARBU 
KLAUSTI SA-
VĘS: AR MA-
NO GYVENI-
ME DAUGIAU 
NORIU AR REI-
KIA; KADA 
BŪNU NUSI-
VYLUSI, O KA-
DA PAKYLĖTA; 
KAS MAN TEI-
KIA PRASMĘ, 
O KUO UŽSI-
IMTI MAN AT-
RODO BE-
PRASMIŠKA.



– Aiste, esi vienintelė menininkė Lietu-
voje, kurianti muziką fiksuodama žmo-
gaus smegenų bangas. Papasakok dau-
giau apie tai. 
– 1924 m. vokiečių psichiatras Han-
sas Bergeris padarė pirmuosius sme-
genų bangų piešinius. Tai panašu į 
kardiogramą. Piešinyje matyti, kurios 
smegenų bangos stipresnės, kurios – 
silpnesnės. Amerikiečių kompozito-
rius, garso menininkas Alvinas Lucie-
ras pirmasis suprato smegenų bangų 
ritmą ir susiejo jį su perkusiniais ins-
trumentais: gongais, lėkštėmis, tim-
panais, metalinėmis šiukšliadėžėmis, 
kartoninėmis dėžėmis, bosiniu ir so-
liniu būgnais. Eksperimentus tęsė kiti 
menininkai, o kurti netradicinius gar-
sus, kurie neužrašomi natomis, paska-
tino Johnas Cage’as, inspiravęs XX a. 
garso meną. Skirtingos žmogaus sme-
genų dalys skleidžia skirtingus signa-
lus, smegenyse �ksuojamos penkių 
rūšių bangos. Įdomu tai, kad jos visos 
gali susidaryti žmogaus galvoje vienu 
metu. Kurdama šiuos smegenų signa-
lus paverčiu garsais. Tai darau naudo-
dama „Max MSP“ programą. „Max“ 
yra be galo lanksti erdvė, skirta inter-
aktyviai programinei įrangai kurti. Ši 
programa taip pat priima signalus iš 
išorinių šaltinių, tokių kaip smegenų 

bangų jutikliai, ir leidžia naudoti tuos 
signalus garso sintezei. 

– Kaip susidomėjai šia paslaptingai, 
netgi kosmiškai, skambančia sritimi?
– Muzika mane lydi nuo penkerių: gro-
jau fortepijonu muzikos mokykloje, mo-
kiausi Mikalojaus Konstantino Čiurlio-
nio menų mokykloje. Baigusi vidurinę 
supratau, kad nenoriu sieti ateities su 
klasikine muzika: mane visą laiką trau-
kė eksperimentai, kūryba. Būtent todėl ir 
susidomėjau garso menu ir dizainu. Išvy-
kau studijuoti į Londono menų univer-
sitetą. Tikiu, kad ir mano, ir kitų žmonių 
vidinį augimą lemia tai, kokioje aplinko-
je esame, su kokiais žmonėmis bendrau-
jame. Londone susipažinau su daug įdo-
mių ir talentingų žmonių. Norėdama 
įgyti daugiau žinių, Brazilijoje mokiau-
si apie blokų grandinę, o Vilniuje – pro-
gramavimo ir dailės. Šiuo metu Kauno 
technologijos universitete studijuoju pe-
dagogiką. Smegenų bangų muzika susi-
domėjau studijuodama Londone, tai 
buvo tikrai neįprasta, eksperimentiška, 
turbūt todėl mane ir sudomino. 

– Į interneto paieškos sistemą įvedus 
tavo vardą ir pavardę, galima rasti labai 
įdomių nuotraukų, kuriose dėvi šalmą. 
Tai yra tavo kūrybos instrumentas? 

– Trečiaisiais studijų metais Londo-
ne turėjome sukurti projektą, susie-
tą su garso menu ir dizainu. Tuo metu 
jau domėjausi smegenų bangų muzika. 
Sužinojau, kad ne vienam menininkui 
yra pavykę įgyvendinti įvairių smege-
nų muzikos projektų, bet aš norėjau 
visa tai kuo labiau priartinti prie žmo-
nių. Nusipirkau baltą motociklinin-
ko šalmą, daug ką jo viduje išpjoviau, 
įmontavau elektroencefalografą (sme-
genų bangų jutiklį) ir belaides ausines. 
Kadangi prietaisas ir ausinės yra belai-
džiai, nebūtina šalmo laidais jungti prie 
kompiuterio, galima stovėti su tuo šal-
mu ir klausytis savęs. Vadinu jį patirčių 
šalmu.

– Kiekvienas menininkas gyvena atski-
rame idėjų pasaulyje ir savo kūriniais 
nori perduoti tam tikras žinutes. Ko-
kias idėjas svarbu perduoti tau?
– Savo kūryba noriu papasakoti, koks 
turtingas gali būti vidinis žmogaus pro-
to pasaulis. Visa tai sieju su kosmosu. 
Visatoje yra begalybė žvaigždžių, dau-
gybė galaktikų, kurias sieja galaktikos 
gijos, o žmogaus galvoje yra milijardai 
neuronų, sujungtų sinapsėmis. Jei pa-
lygintume visatos ir žmogaus smegenų 
nuotraukas, pamatytume daug panašu-
mų, man tai atrodo labai įdomu. Esame 

KOSMINĖ  
AISTĖS NOREIKAITĖS 
SMEGENŲ BANGŲ 
MUZIKA
Kalbino Rasa Milerytė

Aistė Noreikaitė – garso menininkė, kompozitorė, 
kurianti smegenų bangų muziką. Įvairių inovatyvių 
projektų, performansų autorė įsitikinusi, kad ateities 
žmonėms, tokiems, kokie ir esame, turėtų būti įdomu 
ir svarbu įsiklausyti į save. Spalį vyksiančiame 
literatūros ir muzikos festivalyje „Karoliniškių ruduo“, 
kurio šiųmetė tema „Kosminės Karoliniškės“ labai 
siejasi su pagrindinėmis Aistės kūrybos idėjomis, 
ji atliks performansą „Mano minčių kosmosas: 
smegenų bangų muzika“, kurio metu kiekvienas 
žmogus galės pasiklausyti savo smegenų muzikos. 
                                        
                  
       
      
  
   
  
 

ateities žmonės, tad kodėl gi mums 
nepasiklausius savęs vietoj muzikos? 

– Šiuo metu gyveni ir kuri Vilniuje, 
mieste, švenčiančiame 700 metų jubi-
liejų, bet vis dar jauname. Kuo tau įdo-
mus šis miestas?
– Vilnius man visada buvo įkvepiantis 
miestas, teikiantis daug kūrybinių ga-
lių. Dideli miestai mane įkvepia, juo-
se jaučiuosi labai gerai. Grįžau į Vil-
nių norėdama įgyvendinti projektą 
su patirčių šalmu – įkūriau startuo-
lį „XSense“, tikėdamasi, kad patirčių 
šalmas taps visiems prieinamu pro-
duktu, – bet kuris žmogus galės jį įsi-
gyti ir pasiklausyti savęs. Dalyvavau 
įvairiuose startuolio tipo renginiuose, 
pavyzdžiui, „Login“. Deja, šio prietai-
so nėra prekyboje, startuolio „XSense“ 
taip pat nebėra. Kai kurie žmonės sa-
ko, kad tai yra pernelyg tolimos atei-
ties technologija.

– Šiemet trečią kartą vyks literatūros 
ir muzikos festivalis „Karoliniškių 
ruduo“, kurio tema – „Kosminės 
Karoliniškės“. Festivalyje inovaty-
viomis audiovizualinėmis meno for-
momis atliksi performansą „Mano 
minčių kosmosas: smegenų bangų 
muzika“. Ką išgirs ir pamatys į tavo 
pasirodymą atėję žmonės?
– Šiuo metu esu sukūrusi ganėtinai di-
delę garsų bazę. Anksčiau performan-
sus labiau mėgdavau atlikti viena, o 
dabar vis dažniau stengiuosi įtrauk-
ti žmonių. Festivaliui ruošiu paskaitą, 
kurios metu papasakosiu apie smege-
nų bangų muzikos istoriją ir apie savo 
kelią į šią sritį, pademonstruosiu, ko-
kią programą naudoju kurdama. Be to, 
žmonės galės pasiklausyti mano sme-
genų bangų muzikos, taip pat užsidėję 
šalmą pasiklausyti savęs ir vieni kitų. 

– Pagrindinė šio festivalio misija – į 
miegamąjį rajoną pritraukti šiuolai-
kinę kultūrą. Kaip šiuolaikinė kultūra 
prisideda prie miegamųjų rajonų puo-
selėjimo, atgaivinimo ir formavimo? 
– Kadangi nesu vilnietė ir miegamųjų 
rajonų itin gerai nepažįstu, į šį klausi-
mą atsakyti nelengva, tačiau remda-
masi Alytuje, savo gimtajame mieste, 
kuris nedidelis miestas, įgyta patirtimi 
(ten atlikau du performansus), galiu 
pasakyti, kad žmonės yra atviri šiuo-
laikinei kultūrai, jie klausosi, girdi ir 
neatstumia. Kalbant apie Vilnių, ma-
ne džiugina, kad atsiranda vis daugiau 
menininkų, kurie įžvelgia miegamųjų 
rajonų grožį, pastebi, ko jiems trūksta, 
kokio tipo kūriniai ar instaliacijos ten 
įsikomponuotų, ir stengiasi tai dary-
ti. Teigiamai vertinu šiuolaikinės kul-
tūros, šiuolaikinių meno formų atėji-
mą į miegamuosius rajonus ir manau, 
kad jei tokių dalykų vyktų daugiau, 
rajonuose formuotųsi didesnės ir sti-
presnės bendruomenės, nes kultūra, 
taip pat ir šiuolaikinė, inovatyvi, su-
buria žmones. 

– Pamėgink įsivaizduoti, kaip tau 
skambėtų Vilniaus,  konkrečiau Ka-
roliniškių, muzika, jei būtų galimybė 
ją užfiksuoti. 
– Tai būtų nostalgiška muzika, nes 
miegamuosiuose rajonuose yra labai 
daug istorijos, juk jie nėra naujai iš-
dygę kaip Paupys. Ši muzika skambė-
tų lėtai, galbūt ją kuriant būtų galima 
panaudoti tokią perkusiją, kokia bu-
vo naudojama pirmą kartą soni�kuo-
jant žmogaus smegenų bangas. Trum-
pai tariant, tai būtų minimalizmas. 

>> AUKSCIAU ZEMES
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>> BLUNKANTI SOFA

– Meno studijas baigei senokai, tačiau 
savo darbus pristatyti auditorijai pra-
dėjai tik dabar. Reikėjo laiko savitam 
braižui susiformuoti, o gal ieškojai tin-
kamiausios krypties, kūrybos temų?
– Gra�kos bakalauro, paskui magistro 
studijas Šiaulių universitete baigiau 
2015 m. Šešerius metus buvau nutolu-
si nuo kūrybos. Atėjo metas, kai paju-
tau, kad studijavau ne šiaip sau. Prieš 
metus supratusi, kad ir vėl noriu kurti, 
ėmiausi įvairių kūrybinių sumanymų. 
Suprantu, kad prireiks laiko įsibėgėti, 
bet džiaugiuosi, kad kūrybą nustojau 
atidėlioti. Kadangi pertrauka buvo il-
goka, mano braižas tebesiformuoja. 
Kryptį turiu, todėl norisi ieškoti savito 
stiliaus, eksperimentuoti ir savęs ne-
skubinti. Idėjos atkeliauja pačios – dir-
bant prie vieno linoraižinio, kyla ki-
to idėja. Aišku, kartais bandau galvoti 
apie temą, mintyse kurti galimus kūri-
nių vaizdinius, tačiau pradėjusi piešti 
eskizus nukrypstu į lankas. Jos neretai 
tampa galutiniais sumanymais. Mėgs-
tu save nustebinti, todėl dažnai impro-
vizuoju be jokio eskizo, taip mėginu 
išsigydyti baimę sugadinti priemones –  
linoleumą arba popierių. Bandau prisi-
jaukinti ir piešimo planšetę, nes kam-
pe lieka mažiau suglamžyto popieriaus. 
Tačiau neneigsiu – kol kas ši draugystė 
mezgasi gana sunkiai, dirbti su tikromis 
medžiagomis, kaip ir skaityti popieri-
nes, o ne skaitmenines, knygas, man ar-
čiau širdies.

– Smalsu, kodėl menininkai nutolsta 
nuo kūrybos. Ką veikei minėtos per-
traukos metu ir kas padėjo pasiryžti 
pokyčiams, susigrąžinti kūrybą?
–  Baigdama studijas jau dirbau par-
duotuvės vedėja. Vėliau įsidarbinau 
konstruktore biure. Mintys apie kūry-
bą lankydavo nuolat, bet �ziškai laiko 
nelikdavo. Darbą baigdavau vėlai, iš-
vargusi norėdavau tik gulėti. Tuo me-
tu turbūt stigo ir laisvalaikio planavi-
mo įgūdžių, nes darbo speci�ka man 
patiko. Netikėti pokyčiai asmeniniame 

gyvenime pastūmėjo atgal į kūrybą. At-
rodo, šįkart tiesiog ėmiau ir užkibau. 
Pirmas ryškesnis kūrybinis pliūpsnis 
įvyko 2022 m. vasario 24-ąją, pirmąją 
karo Ukrainoje dieną. Pabudusi ryte iš-
girdau naujienas ir pradėjau dar labiau 
drebėti (tuo metu sirgau kovidu). Tuo-
met tiesiog atsisėdau ir ėmiau raižyti. 
Dariau tai nuo ryto iki vakaro. Nepa-
stebėjau, kaip prabėgo diena. Turbūt 
taip stipriai reikėjo atsiriboti nuo siau-
bingų naujienų ir tą jausmą išlieti ant 
linoleumo.

Gera, kad yra žmonių, kuriems ma-
no darbai patinka, jaučiu ir vertinu 
jų palaikymą. Kūryba veikia ir kaip 
savotiškas išsiliejimas, būdas augti. 
Pernai dalyvavau programoje „Era-
smus+“. Ten susipažinau su žmonė-
mis, kuriems pažadėjau susikurti savo, 
kaip menininkės, pro�lį instagrame. 
Šis žingsnis mane įpareigojo. Kartais 
taip rodytis nedrąsu – atrodo, nieko 
ypatingo neturiu, bijau, kad niekam 
nebus įdomu. Kita vertus, menininkų 
paskyrų įvairovė ten itin plati, tad te-
ko sukaupti drąsą ir viešojoje erdvėje 
prisistatyti. Galų gale tie, kuriems ne-
įdomu, manęs sekti neprivalo. Mane 
tai motyvuoja, kelia azartą pro�lį vis 
papildyti. Socialiniai tinklai atlieka ir 
dienoraščio funkciją, todėl tampa vis 
lengviau stebėti mus dominančius 
kūrėjus, žmones. Tačiau ranka pasie-
kiama informacija nėra vien prana-
šumas – greitai persisotiname, mums 
tampa vis sunkiau įtikti, niekas ne-
bestebina. Būti vadybininku kitiems 
kartais atrodo lengviau nei sau. Todėl 
nuolat stebiu įvairių kūrėjų paskyras, 
kuriose galiu pasisemti idėjų.

– Šešeri metai slopinant kūrybišku-
mą galėjo sukelti nemažai įtampos. 
Kaip spręsdavai vidinius konfliktus, 
kylančius daugeliui jaunų meninin-
kų? Nestabili finansinė situacija iki 
šiol išlieka dideliu iššūkiu – iš kūry-
bos pragyventi gali maža dalis prade-
dančiųjų menininkų. 

Kalbino Lina Simutytė 
Nuotrauka Arniaus Džei

Gra�kės Simonos Woozy linoraižiniuose 
atgyja ir ratu sukasi liepsnojantys degtukai, 
o iš lygiagrečių brūkšnių susideda 
panoramos ir interjerai. Monotipijose 
taškais, dėmėmis ir netikėtų objektų 
vaizdavimu menininkė kalba apie nuojautas, 
o „Alisą Stebuklų šalyje“ primenantis 
triušis savo viduje talpina labirintą. 
Apie linoraižinių speci�ką, laikotarpį be 
kūrybos, pakilų sugrįžimą ir vidinį pasaulį 
atspindinčius darbus kalbamės su Šiauliuose 
gyvenančia ir kuriančia menininke, kurios 
pasirinktas pseudonimas veikia kaip 
nuoroda į svaigulio ir hipnozės seansą. 
                         
             
             
        
   
 

– Vidinius kon�iktus ilgai slopinau ir 
nebandžiau jų spręsti. Tarsi tai igno-
ruodamas galėtum pabėgti nuo pro-
blemų. Lūžis įvyko, kai buvau 27-erių. 
Suvokiau, kad taip gyventi nebeno-
riu, reikia pokyčių. Pradėjau nuo savęs. 
Pamėginau garsiai įsivardyti priorite-
tus, išsikelti tikslų. Nenumačiau nie-
ko įspūdingai didelio, tačiau pirmieji 
žingsniai buvo žengti. Pakeičiau dar-
bą, sumaniau nusipirkti didelį gra�kos 
presą ir vėl kurti. Tačiau gyvenimo taip 
lengvai nesuplanuosi – preso įsigyti dar 
nespėjau, nes atsirado kitų pirkinių. Ta-
čiau kūrybą susigrąžinau ir be jo. Dabar 
labiausiai norisi būti atpažįstamai iš sa-
vito braižo, svajoju apie personalines ir 
tarptautines parodas. Būtų smagu pra-
gyventi iš kūrybos. Dėl to kasdien sten-
giuosi žengti bent po mažą žingsnelį, 
dažniau būti mane įkvepiančiose er-
dvėse, bendrauti su kitais menininkais.

– Kaip atradai linoraižinių techniką?
– Prie linoraižinio technikos prisilie-
čiau pirmame bakalauro kurse. Iškart 
patiko. Mano eskizai nuo pat pradžių 
buvo grafiški, dominavo dėmės, lini-
jos. Linoraižinių technika artima mano 
asmenybei, nes esu linkusi analizuoti, 
kurti planus, vertinu ramybę, o šios sa-
vybės puikiai dera su šios krypties kū-
rybos proceso speci�ka: iš pradžių rei-
kia plano, objektų raižymo sekos. Pats 
raižymas yra meditatyvus, ne tik kažką 
sukuri, bet ir išsivalai mintis. Studijuo-
jant patiko medžio ir kartono raižiniai, 
o eksperimentų netrūko nei audiovizu-
aliniame mene, nei skaitmeninėje gra-
�koje. Dauguma technikų įdomios ir 
šiandien, tačiau dabar labiausiai kon-
centruojuosi ties linoraižiniais. Nors 
kas ten žino, galbūt  bus permainų.

– Pažįstamos esame nuo paauglystės. 
Drauge su kitais bendraamžiais susi-
tikdavome Mažeikių stadione. Jau ta-
da vadinaisi Simona Woozy. Žodynas 
pateikia keletą šio žodžio reikšmių: 
„supykęs“, „apsvaigęs“, „pakvaišęs“ 
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PRASMĖS  
PAJAUTIMAS 
NUOLAT KIN-
TA, AUGA
KARTU SU AS-
MENYBE, O 
VEIKSMAI IR 
JAUSMAI, VE-
DANTYS JOS 
LINK, TĖRA 
DABARTIES IŠ-
RAIŠKA.

„Laisvė“ 

Linoraižinių kolekcija „Nimfozė“
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ir pan. Kuri reikšmė artimiausia tavo 
grafikai?
– Naivi istorija – būdama penkiolikos, 
anglų kalbos žodyne ieškojau tiesiog 
gražiai skambančio žodžio, kuris galė-
tų tapti mano pseudonimu. Tuo metu 
užkabino būtent „woozy“. Toks pseu-
donimas išliko iki dabar. Niekada to 
nesureikšminau, bet dabar žodžiai „ap-
svaigęs“ ir „pakvaišęs“ siurrelistinei, hi-
pnozės elementų turinčiai mano gra-
�kai apibūdinti išties tinka. Darbuose 
netrūksta svaigulio ar raibuliavimo 
įspūdį keliančių elementų – atsikarto-
jančių linijų ir geometrinių �gūrų.

– Išskirčiau ir rituališkumą, kurio įspū-
dį kelia ritmika, – ratu besisukantys 
liepsnojantys degtukai, iš brūkšnių 
susidedančios panoramos ir interje-
rai. Prisimenu ir triušį, kurio viduje – 
linijų labirintas. Tikiu, kad kūryba ne-
retai susijusi su atsakymų ieškojimu: 
vargu, ar būtų įdomu kurti, jei jaustu-
mės visažiniais. Kaip minėti darbai at-
liepia tavo vidinį pasaulį, kokius klau-
simus keli ir nagrinėji kurdama?
– Mano raižiniuose dažniausiai susi-
telkia susikaupusios emocijos ir bū-
senos, todėl kūriniai tampa savotišku 
nuotaikų veidrodžiu. Žiūrovams nesie-
kiu aiškinti, kaip jie turėtų jaustis ar ką 
matyti. Tai labai individualu, jautru ir 
asmeniška: juk į tą pačią situaciją rea-
guojame unikaliai, tik mums būdingo-
mis emocijomis. Mano kūriniai ganė-
tinai ekspresyvūs ir „judantys“. Galbūt 
taip žiūrovą kviečiu pokalbio, skatinu 
dvejoti, ar nesivaidena, – noriu tikėti, 
kad tos linijos auditorijai išties prabyla. 
Taip tarp kūrinio ir žiūrovo užsimezga 
dialogas. 

– Drauge su menininke Roberta Ston-
kute Šiaulių Prisikėlimo aikštėje ne-
seniai pristatei performansą „Omuo“. 
Kaip kilo sumanymas, kokių auditori-
jos reakcijų sulaukėte?
– Pamačiusi, kad Prisikėlimo aikštės 
kubai laisvi, Roberta pasiūlė juos įvei-

Literatūrinis L. Simutytės  
projektas „Blunkanti sofa“ 
nagrinėja šiuolaikiniams 
žmonėms aktualią nerimo  
tematiką, pasitelkdamas  
Lietuvos jaunosios kartos 
menininkų patirtis.

klinti. Keletą dienų kūrėme planus, o 
vėliau juos įgyvendinome. Aikštėje yra 
trys metalinių karkasų kubai. Kiekvie-
name iš jų įkurdinome veikėjus: kėdę 
ir du žmones. Žiūrovai galėjo tikėtis 
ryškių šviesų ir dūmų, tačiau iš esmės 
buvo raginami omenyje turėti spren-
dimo galią. Prie kubų prisirakinome 
grandinėmis, todėl mūsų judesiai tapo 
riboti, net skausmingi. Siūbuodamos, 
vaikščiodamos, tampydamos grandi-
nes bandėme atkreipti žiūrovų dėme-
sį. Šalia kubų prieš tai padėjome stikli-
nę ir butelį vandens – tarsi galimybė 
mus pagirdyti. Kadangi performanso 
nesurežisuosi, o žiūrovų veiksmų ne-
nulemsi, buvo įdomu stebėti, į ką tai 
išsivystys. Praėjus 20–30 minučių, vie-
na mergina mus pagirdė! Vėliau priėjo 
vaikinas, paėmė butelį su vandeniu ir 
tiesiog nusinešė. Paskui merginos mus 
išlaisvino. Po šio performanso priėjau 
prie žiūrovų, kiekvieną apkabinau ir 
visiems padėkojau. Emociškai buvo 
stipru ir dėl to, kad tai – pirmasis ma-
no pasirodymas, pareikalavęs nemen-
kos drąsos. Pirmasis ir iškart centrinė-
je miesto aikštėje!

Aplinkinių reakcijos buvo įvairios, 
vieni rūpinosi: „juk vėliau skaudės“, 
antri tiesiog džiaugėsi veiksmu mies-
to centre, treti dalijosi turėję omeny-

je, kad mums reikia pagalbos, bet ne-
drįsę prieiti. 

– Kūryba žavi tuo, kad menininkui 
leidžia pasijusti turinčiu galią priim-
ti svarbius kūrybinius sprendimus. 
„Taip / tikriausiai smagu / būtų tverti 
pasaulius“ – Aido Marčėno eilėraščio 
„Taip“ eilutės, iš dalies nusakančios jo 
poezijos prasmę. Kokia yra tavo kūry-
bos prasmė? Kuo kurianti Simona ski-
riasi nuo nekuriančios?
– Galbūt popierius geriau atlaiko ir įpras-
mina būsenas, o pasitelkus kūrybą kalbė-
ti lengviau nei įprastais žodžiais. Gali bū-
ti, kad mano pačios prasmė yra kūryba. 
Prasmės pajautimas nuolat kinta, auga 
kartu su asmenybe, o veiksmai ir jausmai, 
vedantys jos link, tėra dabarties išraiška. 
Ne veltui procesas dažnai yra įdomes-
nis už rezultatą. Keičiuosi ir aš – šian-
dien į šį klausimą atsakau vienaip, rytoj 
atsakyčiau kitaip. Kūrybos procese esan-
ti Simona yra atsiribojusi nuo pasaulio, 
nejaučianti nei laiko tėkmės, nei alkio. 
Kuriant auga pasitikėjimas savimi, pro-
blemos tampa nebe tokios sudėtingos, 
o pasaulis – gražesnis. Nors esu introver-
tiška asmenybė, bendrystė su kitais me-
nininkais man svarbi. Nekurianti Simo-
na yra budri ir kiek įsitempusi – turbūt 
įkalina kūrybiškai neįkūnytos mintys.

– Mažeikiuose baigusi mokyklą, studijuoti grafikos išvykai 
į Šiaulius. Kodėl pasirinkai būtent šį miestą? Kokių galimy-
bių menininkams atveria Šiauliai?
– Svarstydama apie studijas, rinkausi iš kelių variantų. Gal-
būt ne tik aš pasirinkau Šiaulius, bet ir jie mane. Džiau-
giuosi, nes šis miestas tobulo dydžio. Pagalvoju, kad Vil-
nius būtų mane prarijęs. Kartais atrodo, kad Šiauliuose 
trūksta iniciatyvių kūrėjų, tačiau auga nauja karta, kuri 
dar kaip reikiant išjudins miestą. Vilniaus ar Kauno me-
no bendruomenės savaime yra didesnės, o tokie miestai 
turi daugiau kūrėjams tinkamų erdvių. Tačiau, kiek teko 
bendrauti su menininkais iš kitur, visi pasirodė draugiš-
ki ir geranoriški, linkę bendradarbiauti. Didžiausias skir-
tumas, kad didesniuose miestuose – daugiau atpažįstamų 
vardų, tačiau tai natūrali populiacijos proporcija.

– Tavo kraštiečio fotomenininko Vilmanto Dambrausko 
klausiau,  ar Šiauliuose nesijaučia gyvenąs periferijoje, at-
skirtyje. Jis atsakė, kad periferija yra greičiau neseniai į Vil-
nių gyventi atvykusių problema: „Per keletą metų nepavy-
kus užkariauti sostinės, savo pranašumu jie laiko bent jau 
gyvenimą didmiestyje.“ Ką manai tu?
– Iš dalies jam pritariu. Nesijaučiu gyvenanti periferijo-
je, nes Šiauliuose egzistuoja faina kūrėjų bendruomenė, 
kuri tik dar labiau plėsis. Kaip ir kiekviena bendruomenė, 
šiauliečiai turi vien jiems būdingo savito žavesio ir 
išskirtinumo. Visi esame skirtingi savo idėjomis ir požiūriais, 
kuriuos sujungę galime daug nuveikti. Šiais laikais 
absoliučiai dauguma net skirtinguose miestuose kuriančių 
bendruomenių man atrodo glaudžiai susijusios – meninin-
kai bendradarbiauja, ir, nors �ziškai gali būti nutolę, iš tiesų  
yra neatsiejami.
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„Viduje“„Pusė“ „Balkone“ „War in my head“ 



    Klausinėjo Giedrė Ivanova     

Kad ir kokie įdomūs ar nuobodūs būtų klausimai, visuomet didesnis dėmesys 
skiriamas atsakymams. Atsakydamas (ir klausdamas, žinoma, bet šįkart ne 
apie tai) žmogus tarytum išsiduoda – jis beveik visuomet įsileidžia į savo 
vidų, pasako daug daugiau, negu tik atsako į tai, ko buvo paklaustas. Gali, 
pavyzdžiui, klausti, kokia jo ar jos mėgstamiausia spalva, ir čia staiga išners 
skaitytos knygos, savivertės laipsnis, savitas požiūris (į klausimą, klausiantį ir 
apskritai gyvenimą), tapybos žinios, dabartinė nuotaika, užgniaužtos svajonės, 
malonus ar nelabai praeities įvykis, humoro jausmas, net kokios nors ne visuomet 
akivaizdžios charakterio savybės. Dar įstabiau, kad kitas pašnekovas galbūt 
atsakys ir pasakys visai kitus dalykus. Gal pasakys tą patį – net nežinau, kaip 
iš tiesų įdomiau. Ir čia tik vienas klausimas! O jei jų būtų, tarkime, 28? Būtent į 
tiek vienodų klausimų pakviečiau atsakyti dvylika įvairių kultūros ir meno sričių 
atstovų – po pašnekovą kas mėnesį. Rugsėjo mėnesio numerio herojus – lietuvių 
literatūros mokytojas Alius Avčininkas. 
                               
                          
       
      

          
          
    
   
   
  
 

  

  
 

>> 28 ATSAKYMAI

TIE PATYS 
KLAUSIMAI

01 Labas! Kaip tau sekasi?  
Ar sekasi? Ir apskritai – 

kiek svarbi sėkmė gyvenime?
Iš tiesų sekasi. Labai dažnai sunku su-
prasti, kaip čia taip išeina. Tokiomis 
akimirkomis noriu tikėti, kad nesu vi-
siškas žmogėdra. Tik išmokau to per 
daug nesureikšminti. Kasdienybės ba-
rokas.

02 Kas (tau) yra laimė?
Nesijaudinti dėl to, kas (ne)bus.  

Ir gultis ramia sąžine.

03 Jei reikėtų rinktis –  
būtum labai labai  

didelis ar labai labai mažas?
Labai labai mažas. Nepastebimas. 
Neužkliūvantis. Ypač pikantiška.

04 Su kuo svajotum  
papietauti?

Su baba. Manau, su adoruojamais žmo-
nėmis nerasčiau bendros kalbos. Tikiu ri-
zika, kad nesugebėčiau jų nuimti nuo 
pjedestalo. Čia, žinoma, mano bėda. 

05 Didžiausias melas  
pasaulyje, kuris,  

ačiū Dievui, egzistuoja.
Kad viskas bus gerai.

06 Atvyko traukinys į praeitį. 
Būtina lipti, bet galima rink-

tis, kur išlipti. Kur keliausi?
1888 m. Lietuva. Reikia susipažinti su 
pora žmonių. Arba XVIII a. piratų lai-
vas. Pasižmonėti.

07 Keista, kad vis dar  
nesukurta, nors taip  

reikalinga...
Praktiškai veikiantis Švietimo įstatymas.

08 Kur ir kam geriausia l 
eisti pinigus?

Priklauso nuo to, apie kokią sumą kal-
bame. Milijonus ar milijardus – pasau-
liui tobulinti. Lietuvišką atlyginimą – ke-
lionėms. O gal tiesiog patirtims. 

09 Kokia didžiausia  
žmogaus stiprybė?

Nepamiršti savęs, kai kitas atrodo 
svarbesnis.

10 Kokio dar bent vieno dalyko 
turėtų mokyti mokykloje?

Savipagalbos kurso trūksta. Autotera-
pijos? Pavadinimai neskamba labai 
optimistiškai, bet jų turinys fundamen-
talus.

11 Kiekvieną mielą dieną tau 
yra būtina...

Pasakyti sau, kad padariau. Kad įvei-
kiau dar vieną dieną. Ir dar kava.

12 Sako: jei gali sukurti  
(knygą, dainą, �lmą,  

spektaklį, drabužį ir t. t.), sukurk. 
Tačiau taip pat sako: jei gali  
nekurti – nekurk. Kaip sakai tu?
Aš dar sukursiu.

13 Kaip rekomenduotum  
ilsėtis, kad iš tiesų  

pailsėtum?
Vienam. Be draugų. Be ryšio. Bent 
tris savaites. Lėtai. Be iššūkių. Gamto-
je, mieste – nesvarbu. Kol pajunti tu-
rįs kūną, kol grįžta pojūtis, kad žinai, 
kas esi.

14 Jei būtų galima pakeisti  
žmogaus kūną, ką  

pridėtum ar atimtum?
Pridėčiau sparnus. Ergonomi-
kos klausimą bus galima išspręsti  
vėliau.

15 Geriausias visų laikų  
Jamesas Bondas yra...

Žmogus, įveikęs save.

16 Patarimas sau  
kūrybinio kelio /  

karjeros pradžioje.
Dabar ištverk, vėliau bus lengviau.

17 Didžiausias paprasčiausias 
tavo pastarųjų metų  

atradimas.
Darbas nevertas gyvenimo.

18 Jei turėtum visą mėne-
sį klausyti vienos tos pačios 

dainos, tai būtų...
„Send In The Clowns“ (Judi Dench ver-
sija).

19 Skaniausias patiekalas, ku-
rio nemoki gaminti.

Tokiu atveju – visi, nes gaminti nemėgs-
tu. Arba medaus tortas.

20 Aksesuaras ar daiktas,  
be kurio dažniausiai nekeli 

kojos iš namų.
Laikrodis. Jaučiuosi neapsirengęs. Ir iš-
kritęs iš dienos. Tokia jausena, lyg ry-
toj jau būtų atostogos. Tačiau ne man.

21 Kas tau yra sunkiausia?
Pasakyti, kad negaliu.

22 Gražiausias žodis yra...
Upė.

23 Kokiam realiam žmogui  
(o gal personažui) trūksta 

paminklo ir kur?
Gydytojai Teklei Bružaitei. Prie kiekvie-
nos gydymo įstaigos. Kaip pasirinkimo 
sutvirtinimo.

24 Jei galėtum, kokio �lmo ar 
serialo pabaigą pakeistum?

Kadangi mėgstu tragiškas pabaigas, 
būtų nedovanotina jas subanalinti ir 
apversti aukštyn kojomis. Tačiau visa-
da buvo gaila vandenynui grąžinto 
brangakmenio „Titanike“.

25 Pati nuostabiausia  
vieta Lietuvoje yra...

Nevėžio slėnis ties Apytalaukiu.

26 Jei žmogui nereikėtų mie-
goti, kam skirtum tas papil-

domas valandas?
Visoms neperskaitytoms knygoms įveikti.

27 Tiesiog būtina bent  
vieną kartą gyvenime per-

skaityti...
Rabindranato Tagorės „Sodininką“, 
„Gitanjali“, „Aukojimo giesmes“.

28 Klaida, kurią mielai 
pakartotum.

Neišlaikytas vairavimo egzaminas.  
Tądien pirmąkart pasibučiavau.

MOKYTOJUI  
ALIUI AVČININKUI
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– Kaip kilo mintis surengti tokią parodą – parodyti Lietuvos 
menininkų autoportretų istorinę panoramą?
– Per karantiną autoportretų tema apsigyniau mokslinę di-
sertaciją. Nepaprastai džiaugiuosi ir didžiuojuosi, kad man 
vadovavo neišsemiamas žinių ir įžvalgų šaltinis, preciziškos 
minties ir žodžio elegancijos meistrė, menotyros žvaigždė 
prof. dr. Giedrė Jankevičiūtė. Prie autoportretų temos likti 
ilgesniam laikui traukė profesinis ir gal net asmeninis noras 
suprasti, koks savęs pristatymas yra patrauklus ir prasmin-
gas, kaip jis veikia. Kuriame taške ego, tapatybės reiškimas 
tampa jau groteskiškas, gožiantis ir nemalonus, o kada au-
tentiškas, ką galima papasakoti ir nuveikti per pasakojimą 
apie savo paties asmenį? 

Kelio pradžioje, kaip ir daugelis, gana naiviai maniau, kad 
autoportretuose verta ieškoti atsivėrimo, intymumo, galimy-
bės priartėti prie tikrojo savęs. Vaizdų pasaulio sumaištyje savęs 
radimo klausimas, manau, aktualus daugeliui. Paaiškėjo, kad 
savo atvaizdo kūrimas labiau susijęs su konstravimo, planavi-

Rašė Dovydas Kiauleikis                  
Nuotraukos Gintarės Grigėnaitės (LNDM nuotr.)

Autoportretintis šiandien esame laisvi ir darome 
tai dažnai – režisuojame aplinką, laikome 
aukščiau telefoną, paskui viešiname socialiniuose 
tinkluose. Kai dailininkai tapo save, ar jie daro 
ne tą patį? Irgi konstruoja pasakojimą, galvoja, 
kad kažkas į juos paskui žiūrės. Jei fotografuoju 
save aš – tai asmenukė, jei menininkai save – tai 
jau autoportretas? Aišku, kad ne. 
                          
                          
            
      

          
          
      
      
   
  

  
  

 

DAILININKĄ  
NUO AMATININKO  
SKIRIA LAISVĖS IDĖJA

torija. Rusų pasaulyje (kurį patyrėme 
sovietmečiu), manipuliuojant baus-
mėmis ir svaiginančiomis privilegijo-
mis, siekiama, kad visa visuomenė, ne 
tik kūrėjai, būtų paversti valdžios tiks-
lus vykdančiais, savo galva negalvojan-
čiais amatininkais. 

Parodoje kaip tik viena salė skirta 
sovietmečio dilemoms, laikui, kai dai-
lininkai turėjo tapti ne buržuaziškai 
individualistiški, o kolektyviški, bet 
ir kartu būti sielų inžinieriais – pro-
jektuoti sovietines vizijas, kurti nau-
ją vaizdiniją. Nesvarbūs ir svarbūs. Pir-
maisiais okupacijos dešimtmečiais 
autoportretų viešumoje praktiškai ne-
liko, į albumus buvo įterpiami sukurti 
anksčiau, iš tarpukario. Dailininkai bu-
vo sutrikę, vėliau rado būdų, kaip reikš-
ti ir savo svarbą, ir nuotaikas. Parodo-
je greta rodau mažulytį, šiaip didžiules 
drobes tapiusio Vinco Dilkos 1956 m. 
autoportretą ir milžinišką 1985 m. So-
�jos Veiverytės drobę „Tapytojai“, kur 
ji ne tik renesansiškoje didybėje kūri-
nio centre pristato save, bet dar ir ap-
supa žymiausiais to meto tapybos au-
toritetais. Negana to – juos surūšiuoja. 
Antanas Gudaitis ir Augustinas Savic-
kas, akivaizdu, jai svarbesni, nei antro-
je eilėje pasodintas Silvestras Džiaukš-
tas ir beveik į kampą užkištas Rimas 
Bičiūnas. Abu darbai atstovauja sovie-
tiniam elitui, visa kita tegalėjo būti iro-
niška, su maišto ar ignoravimo deklara-
vimu. Svarbiausia, kad dailininkai net 
nepalankiomis aplinkybėmis, riboja-
mi keisčiausių lūkesčių ir taisyklių, su-
geba rasti būdų pasakyti ir reikšti tai, 
kas jiems svarbu.

– Kaip parodoje grupuojami paveikslai?
– Norėjau, kad pirmoje salėje žiūrovas 
atpažintų įprastą, klasikinį, autopor-
tretą, pasijustų patogiai ir atsidurtų 
ten, kur ir ėjo. Čia dailininkai rankose 
laiko paletes ir teptukus, jie deklaruo-
ja esą savo profesijos atstovai. Jei salė 
būtų kur kas didesnė, būtų galima �-
zine, kiekybine apimtimi išreikšti tą 
paradoksą, kad kūrėjai identiškai de-
klaruoja individualumą. Dar ryškiau 
matytume priklausymo bendruome-
nei dėmenį. Tačiau užtenka vos kelių 
darbų, kad būtų sužadinti atminties 
klodai, kuriuose – analogiškų vaizdų 
jūra. Beveik kiekvienas dailininkas yra 
sukūręs vienokį ar kitokį autoportretą.

Antroje salėje pakabinusi vyrų auto-
portretus (daugiausia XIX a. pab.) prie-
šais moterų (XX a.) norėjau, kad atpa-
žintume vieną ir tą pačią kovą už teisę 
ir laisvę būti, kurti, teigti save. Nors jie 
tarsi į įtemptoje tango pozicijoje, troš-
kimas universalus. Trečioje salėje –  
jau minėti dailininkų manevrai sten-
giantis rasti sau vietos sovietinėje  
realybėje ir ironiškieji pavyzdžiai: Igo-
rio Piekuro „Negatyvinis autoportre-
tas“ (1978) vizualiai nuskamba labai 
naujai, nors mintis lyg ir paprasta – ne-
sutikimas su viešomis deklaracijomis. 
Už Kosto Dereškevičiaus galvos nuta-
pyta (1974) pienvežio cisterna atrodo 
kaip aureolė, Raimundo Sližio slapu-
kiškas, beveik paauglio maištininko 
žvilgsnis, Vincas Kisarauskas užspęstas, 
bet perkėlęs save į graikų mitus. Užli-
pus laiptais laukia dar dvi salės, kuriose 
noriu papasakoti apie vaizduotės galią, 
kūną ir laisvę žaisti, truputį užsimenu 
apie netiesioginio autoportreto tipą.

– Kaip sekėsi sujungti senąją dailę su 
šiuolaikiniu menu? 
– Čia man buvo, ko gero, smagiausia 
dalis. Jei kas nors dar mano, kad do-

Lietuviškos meniškos asmenukės – menininkų autoportreto – istorijos interpretaciją ir dabarties situaciją galima pamatyti Vil-
niaus paveikslų galerijoje, kur vyksta paroda „(Įsi)vaizduojant save: Lietuvos dailininkų autoportretai nuo XIX a. iki šių die-
nų“. Autoportreto žanras gimė suklestėjus italų Renesansui, kai dailininkai iš cechų varžomų amatininkų tapo laisvaisiais 
kūrėjais. Tas milžiniškas šuolis iš amatininko į visuomenės elitą atvėrė svaiginančią kūrybos laisvę ir suformavo gyvą meni-

ninko legendos šerdį. Toji legenda vis dar gyva, o apie ją kalbuosi su parodos kuratore Monika Krikštopaityte. 

mo judesiais nei radimo. Fotografuoda-
mas save socialiniams tinklams dažnas 
stengiasi pateikti kuo patrauklesnę savęs 
versiją, lygiai taip pat save įsivaizduoti ir 
geidžiamu būdu pavaizduoti būdinga ir 
dailininkams. Juk viešai rodomas kūri-
nys bet kuriuo atveju yra scena, ir auto-
riai tai puikiai žino. Žinoma, pasitaiko, 
kad blyksteli vidinės, neišreiškiamos 
esybės fragmentų, tačiau jie tikrai nedo-
minuoja autoportreto istorijoje ir atsive-
ria tik įsigilinusiam, atidžiam stebėtojui.

– Ar jūsų parodoje pasiūlyta kelionė 
atitinka ir pasaulinę autoportretų evo-
liuciją? Kaip Lietuvos menininkų auto-
portretai atrodė ir atrodo pasaulinia-
me kontekste?

– Lietuvos autoportretų apžvalga aki-
vaizdžiai man parodė, kad mūsų kul-
tūra yra vakarietiška, europietiška. Ty-
rinėjant užsienio autorių literatūrą ir 
peržvelgiant vietinius kūrinius matyti 
tie patys orientyrai, justi tos pačios ak-
tualijos ir vaizdo strategijų sinchroniš-
kumas. Skiriasi tik pagal vietos ir laiko 
aktualijas. Čia Lietuvos prie išgalvoto 
rusų pasaulio pritempti niekaip neišei-
tų, nė per nago juodymą, nes pati dai-
lininko samprata yra kaip ir visur Eu-
ropoje paremta italų Renesanso (XV a.) 
dailininko iškilimo legenda, kurios šer-
dį sudaro savivertės supratimas ir lais-
vės būtinybė. Emancipacija, savigarba, 
laisvė – visa tai yra demokratijos, žmo-
gaus teisių ugdymo ir plėtojimo teri-

Įtempta tango pozicija. Vyrų autoportretai (daugiausia XIX a. pab.) sukabinti priešais moterų (XX a.) 
rodo vieną ir tą pačią kovą už teisę ir laisvę būti, kurti, teigti save.

Parodos kuratorė Monika Krikštopaitytė ir menotyrininkė 
Aistė Bimbirytė-Mackevičienė per parodos atidarymą.
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misi labiau senąja ar labiau šiuolaiki-
ne daile ir tai yra du atskiri dalykai, ži-
nokite, nieko panašaus. Visa dailė yra 
susijusi kaip kokia kraujotaka. Teisin-
giausia būtų minėti veidrodinius neu-
ronus, ypač todėl, kad tapatybė yra 
kuriama per kartojimą. Mes ką nors at-
pažįstame kaip tokį tik pagal pavyzdį, 
todėl, jei norime keisti kokį nors vaiz-
dinį, turime paimti tai, ką atpažįstame, 
ir modi�kuoti. Galima sakyti, kad dai-
lės istorija yra tokio modi�kavimo, va-
rijavimo, dialogiškumo su ankstesniais 
vaizdais virtinė arba veidrodžių kara-
lystė, kur kuo daugiau pamatai, tuo 
daugiau atpažįsti. Telieka apgailestauti, 
kad išsamiausiai spėjau ištyrinėti nuo 
sovietmečio, visada specializavausi į 
šių dienų meną, todėl daug mažiau ži-
nau apie ankstesnio laiko dailę. Reng-
ti šią parodą man nepamainomai pa-
dėjo menotyrininkė Dalia Tarandaitė, 
kuri yra vyriausioji tyrėja ir muziejaus 
rinkinio saugotoja, puikiai išmananti 
ankstesnių amžių meną. Ji man ir pa-
rodė tuos it susitarus grakščiai prie krū-
tinės plaštakas glaudžiančius veikėjus 
iš XIX a. Nemaža dalis jų dalyvavo su-
kilime prieš Rusijos imperiją. Ivano 
Trutnevo autoportreto, nors jis labai 
gerai įvaizdina klasiko, akademiko lai-
kyseną, daug kam iš parodoje rodomų 
autorių dėstė, tyčia nedėjome, nes jis 
labai prisidėjo prie Vilniaus vaizdų ru-
sinimo ir didžiulis jo atvaizdas vaizdi-
nėje kalboje būtų kaip liapsusas, vaiz-
dinio neraštingumo pavyzdys. Tokį 
disonansą nuolat jaučiu, kai žinias-
klaidoje, nepaisant priešingo turinio, 
vizualiai karaliauja Vladimiro Putino 
veidas, jo kliedesiams skiriamas eteris. 
Mano supratimu, turėtume nuo jo nu-
sisukti, paskandinti jį tamsoje, nemai-
tinti dėmesiu, o komunikaciją perduo-
ti sausai ir dalykiškai.

– Kaip apskritai keitėsi autoportreto 
samprata?
– Istorijos glūdumose galima aptikti 
kūrėjų pastangų pažymėti, kieno yra 
sukurtas darbas: piramidės ar katedros 
puošyba, religinio manuskripto pieši-
nys. Ankstyvojo Renesanso laikotarpiu 
Italijoje dailininkai savo atvaizdą ėmė 
įtraukti į vis reikšmingesnes scenas: tai, 
kaip šv. Lukas tapo Švč. Mergelę Mariją, 
dalyvauja karališkoje svitoje ar Žemės 
sukūrimo scenoje, tačiau apie visiškai 
savarankišką žanrą, t. y. kai dailinin-
kas yra vienintelis paveikslo veikėjas, 
galima kalbėti nuo aukštojo Renesan-
so, čia ypač ryškus yra Albrechtas Düre-
ris. Visa tai susiję su pasikeitusiu statu-
su. Iš užduotis vykdančio amatininko 
šaunama į visuomenės elitą, kalbama 
apie įkvėpimą, laisvės būtinybę. Tai 
nauja samprata. Ji aktuali iki šiol. 

Galbūt modernizmo laikotarpiu bu-
vo užsižaista su menininko genijaus 
(kuriam daugiau atleidžiama, keistuo-
lio, net beveik ligonio įvaizdis) propa-
gavimu, vargu ar jis dabar patrauklus, 
nors bandymų pasitaiko neretai, ta-
čiau šiuo metu ypač aktuali ir dauge-
liui suprantama yra laisvės būtinybės 
samprata. Paskutiniame parodos sky-
riuje noriu atskleisti, kad kai meninin-
kai ir menininkės siaučia, atrodytų, be 
naudos, linksminasi, nauda yra pama-

tinė – laisvės kurti nevaržomai gynyba. 
Tie, kurie mėgino surašyti visus auto-
portretų tipus ir įvaizdžio sampratos 
kaitą konkrečiais istoriniais laikotar-
piais, baigė storiausiais talmudais ir 
vis tiek visko neaprėpė. Autoportretų 
tyrimai visada yra ir konkrečios visuo-
menės tyrimai, kuriant savivaizdį labai 
matyti, kas skauda, ko trokštama. 

Parodos salėse tilpo keli epizodai: so-
vietmečio dilema, kūno ir šuoliais pa-
leistos vaizduotės tema, bet pagrindas 
yra laisvės idėja, kuri ir skiria dailininką 
nuo amatininko, kelia kūrėjams prak-
tinių vargų.

– Kas buvo jūsų pačios atradimas ren-
giant šią parodą? Anotacijoje rašoma, 
kad tai „proga susipažinti su rečiau 
eksponuojamais išskirtinių autorių 
kūrinių originalais“. Kurie kūriniai 
parodoje yra tokie?
– Tyrinėjant autoportretus labai drą-
sinantis atradimas buvo suvokti, kad 
kūrybingas protas visada randa išeitį. 
Dailininkai ir dailininkės sugeba prisi-
taikyti ne paklusdami, o išrasdami nau-
jų metodų, buvimo formų. Kliūtys tam-
pa potencialu. Pavyzdžiui, sovietmečiu 
visi buvo verčiami būti kolektyvu, su-
vokti save kaip sovietinio kūno ląstelę 
(kolūkiai, kiti darbo kolektyvai, kur ap-
tariami net asmeninio gyvenimo reika-
lai, cechai, sąjungos ir t. t.). Štai prašom 
– S. Veiverytės „Tapytojai“, juk kolekty-
vas… Beje, šį kūrinį labai svajojau pama-
tyti gyvai. Apskritai jaučiu euforiją ir be-
galinį dėkingumą Lietuvos nacionalinio 
dailės muziejaus Vilniaus paveikslų gale-
rijos kolegoms (Aistei Bimbirytei-Mac-
kevičienei, Jolantai Marcišauskytei-Ju-
rašienei) ir parodos komandai (Daliai 
Tarandaitei, architektei Sigitai Simonai 
Paplauskaitei, dizaino kūrėjai Loretai 
Uzdraitei, instaliuotojams ir komuni-
kuotojams), kai vaikščiodama po paro-
dą tarsi patenku į savo smegenų vingius, 
tik čia viskas tikra, čia pat, prieš akis, ori-
ginalai, atgabenti iš muziejų fondų, ko-
lekcijų ir privačių asmenų namų, – labai 
ačiū jiems. Originalai yra nenufotogra-
fuojami, nes nuotraukos klaidingai per-
teikia mastelį, materialumą, jausmą bū-
nant prieš kūrinį. 

Mažesnė dalis parodos kūrinių pas-
taruoju metu yra labai populiarūs ir 
dažniau matomi (pavyzdžiui, kulti-
nis Marcės Katiliūtės autoportretas 
ar Veronikos Šleivytės, Violetos Bube-
lytės, Žygimanto Augustino autopor-
tretai), dalis – gerai žinomi, bet rečiau 
matomi – pavyzdžiui, puikūs Algiman-
to Švėgždos atvaizdai ar R. Sližio anks-
tyvas autoportretas. Iš visai nematy-
tų galima paminėti Agnės Jonkutės 
„Šv. Tomą (autoportretas)“, kurį įtrau-
kiau kaip pavyzdį, kad su autoritetais 
(ar kitais) dialogas būna nebūtinai per 
ironiją, galynėjimąsi, bet ir susiliejant 
it upės vandenys. Man rūpėjo ne pri-
statyti geriausius, svarbiausius (galvą 
nusilaužtum ir vis tiek visi nelaimingi 
būtų), ne ypač nustebinti naujumu, o 
vaizdais tarsi žodžiais ir sakiniais pa-
rašyti savo pasakojimą. Kad tai pada-
ryčiau, reikėjo surinkti savo „žodžius“ 
iš labai skirtingų vietų ir kontekstų, dar 
siekiau senosios ir naujosios dailės, vy-
rų ir moterų pusiausvyros.

Paroda „(Įsi)vaizduojant save:  
Lietuvos dailininkų autoportretai nuo XIX a. iki šių dienų“ 
Vilniaus paveikslų galerijoje veiks iki lapkričio 5 d. 



Spektaklis „Įskilimai“, choreografė Grėtė Šmitaitė. 
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Spektaklio „Kodėl verkiu?“ 
repeticija, choreografė Grėtė Šmitaitė. 
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– Meno pasaulyje esi beveik visą gyve-
nimą – pradėjai nuo muzikos, tęsi ke-
lionę garse išjausdama muziką visu 
kūnu per šokį, puikiai valdai žodį (ta-
vo tekstai publikuojami „Šiaurės Atė-
nuose“). Atrodo, viskas dėsninga, su-
siję, susipynę. Ar galėtum pasidalyti, 
kaip atrodo dabartinė trajektorija, ku-
ria judi? Kur randi save šiandien ir kur 
link judi? 
– Šiuo metu atlieku meninį tyrimą  
„Humoras ir šokis“. Siekiu rasti šokį, 
kuris sukelia žiūrovo juoką ir taip kei-
čia žiūrovo ir šokėjo ryšį. Juokas ma-
ne domina kaip gebėjimas į pasaulį 
žvelgti ypatingu būdu – tokiu, kurio 
nerasime, jei nesijuoksime. Leisdama 
žiūrovui juoktis, noriu kalbėti apie 
skaudžias temas. Šokėją siekiu atver-
ti kaip trapų ir pažeidžiamą. Tarp žiū-
rovo ir šokėjo ieškau empatiško ryšio. 
Kuriu nedidelius etiudus. Juos aptariu 
su savo mentoriumi režisieriumi Ira 
Seidensteinu.

Paraleliai studijuoju kitų choreogra-
fų kurtus spektaklius, kurie, pasitelkda-
mi humorą, šokiu atskleidžia sudėtin-
gas temas. Mokausi iš jų. 

– Kaip, laikui bėgant, keičiasi tavo po-
žiūris į save ir kūrybos procesą? 
– Kai mano mama Giedrė Šmitienė gy-
nė disertaciją apie kūną ir suvokimą kū-
nu, tyrinėdama Alfonso Nykos-Niliūno 
gyvenimo kūrybą, jos disertacijos gyni-
mo oponentas Algis Mickūnas papasa-
kojo užklausęs paties kūrėjo, kaip jis 
suvokia savo kūną. „Kada aš juntu sa-
vo kūną? Na, va, neseniai nukritau nuo 
laiptų, tuomet pajutau, kad turiu kū-
ną“, – atsakė A. Nyka-Niliūnas. Panašiai 
man atrodo ir požiūris į save ir tai, ką 
darau, – norisi visiškai įsitraukti ir veik-
ti. Mintys apie save išlenda, kai skauda, 
kai nežinau, kaip prisitaikyti, reaguo-
ti. Kai taip nutinka, ieškau sprendimo 
ir gyvenu toliau. Kaip mano draugė su 
savo brazilišku humoru man sako: „If 

there is a Problem, there is a Solution. 
If there is no Solution, there is no Pro-
blem“ (liet. „Jeigu yra problema, yra ir 
jos sprendimų. Jeigu nėra sprendimo, 
nėra ir problemos“). 

– Grėte, skaitau tavo pastarųjų trejų me-
tų interviu ir visuose mane pasitinka žo-
džiai „ryšys“, „ryšiai“. Kaip suprantu, ši 
tema ryškiausiai dominavo pandemijos 
metu, vis dėlto tu joje likai ilgiau. Kas tai 
lėmė? Ką šiandien tau reiškia ši plati ir 
jautri sąvoka – „ryšys“?  
– Kiek esu gyva, juntu, kad gyvenu kur-
dama sąryšius: kuriu per ryšius, dėme-
sį jiems, jų nuolatinį perkūrimą ir augi-
nimą. Tai ryšiai su gamtine ir žmogaus 
kuriama aplinka, ryšiai su visuomene ir 
pavieniais žmonėmis. Ryšiai kaip mū-
sų gyvenamoji, kūrybos erdvė yra tema, 
kurios aktualumas neturi galiojimo da-
tos, – be ryšių su savimi ir savo aplinka, 
be jautrumo jiems juntame sumaištį  
ir skausmą.  

CHOREOGRAFĖ GRĖTĖ  
ŠMITAITĖ: BE RYŠIO JUNTAME 
SUMAIŠTĮ IR SKAUSMĄ

– Rugsėjo pabaigoje psichikos sveika-
tos ir menų festivalyje „Ryšiai“ Vilniu-
je vyks tavo naujo darbo „Laukymė“ 
premjera. Kaip gimė šis darbas? Kodėl 
tai įvyko būtent dabar? 
– „Laukymė“ pasakoja apie senelį ir lau-
kymę, kurią jis myli. Laukymę, iš kurios 
jis buvo išvežtas sovietų kareivių būda-
mas dešimties. Pastaruosius dvejus me-
tus, gyvendama Vakarų Europoje, sun-
kiai gebėdavau ramiai kalbėti apie karą 
Ukrainoje ir Sovietų Sąjungos režimo 
vykdyto smurto nepripažinimą, ne-
atsiprašymą pasaulio už jį. „Laukymė-
je“ siekiau kreiptis būdu, kuris sakytų: 
„Taip, mūsų skirtingos istorinės patir-
tys, socialinės terpės, tačiau vis vien 
esame pajėgūs vieni kitus suprasti.“ 
Apie žmonėse ir vietose likusį skaus-
mą siekiu kalbėti per meilę.  

– Viename iš interviu esi minėjusi, kad 
tau „įdomūs visokie metodai, ištrau-
kiantys dalykus iš pasąmonės“. Kas 
vyksta toliau, kai tie užslėpti dalykai 
tau pasirodo? Koks jų ir tavo pačios li-
kimas susitikus? 
– Mano draugė, ilgametė mentorė 
Christine Quoiraud, kartą peržiūrė-
jusi mano kūrinio eskizą pasakė: „La-
bai gerai. O dabar tą patį pasakyk taip, 
kad tavęs tame kūrinyje nė kiek nelik-
tų, kad įsitraukdama į šią temą ištirp-
tum.“ Tuomet papasakojo apie ame-
rikiečių menininkę Laurie Anderson, 
kuri jaunystėje per pasirodymą vie-
noje galerijoje, stovėdama su pačiū-
žomis ant tirpstančio ledo luito, vel-
niškai gražiai griežė smuiku. Norėtųsi 
būti pralaidžia siena, kuri leistų giliai 
mumyse slypintiems dalykams perei-
ti į suvoktą, juntamą būvį ir tuo būviu 
dalytis su kitais.  

– Galbūt galėtum pasidalyti atrastais ir 
tau labiausiai tinkančiais būdais, kaip 
ugdyti jautrumą sau ir aplinkai? Kaip 
stiprinti ryšį tarpusavyje ir su pačiu sa-
vimi? 
– Pirmas būdas – mano draugas, su ku-
riuo ilgai gyvenau Berlyne, kažkada su 
manimi pasidalijo, kad jei kiekvienas 
mūsų kas savaitę po valandą pasikalbė-
tume su žmogumi, atsitiktinai sutiktu 
prekybos centre ar parke, pasaulis pa-
sikeistų. Tai turėtų būti ne pokalbis: „O, 
tu perki persikų jogurtą, aš irgi jį mėgs-
tu“, bet įsiklausymas, noras suprasti, ką 
kitas galvoja, kas jam rūpi, kas kelia ne-
rimą. Kai taip netikėtai pasikalbėti pa-
vyksta, apima smagumas. 

Antras būdas – kompozitorius Sa-
muelis Hertzas savo straipsnyje „Good 
News, Bad Weather“ paaiškina, kaip 
orų pasaulis tiesiogiai veikia mūsų kū-
nus, kaip galime girdėti griaustinį at-
aidint savo šonkauliuose. „Tai, kad šio 
griaustinio šonkauliuose neišgirstame, 
nepanaikina mūsų ryšio su orų pasau-
liu“, – teigia jis. Kai gyvename ignoruo-
dami aplinką, jos poveikis mums neiš-
nyksta. Tas poveikis pasirodo tuo, ką 
vėliau pavadiname katastrofomis. Man 
patinka eiti pasivaikščioti ar bent atida-
ryti langus ir klausyti. 

Trečias būdas – save gerbti ir kar-
tu nebijoti juoktis iš savęs. Man tai la-
bai sunku. Tad prieš kelerius metus su 
režisieriumi I. Seidensteinu pradėjau 
mokytis klounados. „Quontum The-
ater“ praktika, kurios pagrindu pasta-
raisiais metais dirbu ir mokau, atveria 
žmogaus pasąmonę, kūrybiškumą, ge-
bėjimą dalytis. „Ryšių“ festivalio metu 
vesiu nemokamas kūrybines dirbtuves 
šios praktikos pagrindu. Visi norintys 
mielai kviečiami. 

 Kalbino Julija Šredersaitė

Jaunosios kartos lietuvių menininkė, choreografė, šokėja ir 
rašytoja Grėtė Šmitaitė, vos baigusi bakalauro studijas Berlyne, 
2017-aisiais buvo apdovanota „danceWEB“ stipendija Vienoje.

Šiuo metu Šveicarijoje gyvenanti ir kurianti Grėtė rugsėjo 
pabaigoje sugrįžta į Lietuvą dėl savo šokio spektaklio „Laukymė“ 
premjeros psichikos sveikatos menų festivalyje „Ryšiai“, kuri vyks 
spalio 8 d. „Menų spaustuvėje“. Savo darbais autorė kviečia 
transformuoti skausmą, baimę, vienatvę į empatiją, švelnumą, 
susijungimą su savimi ir aplinka.  
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– ,,Blood Stories Lithuania“ – nepaprastas projektas. Jo me-
tu atlikote DNR testus, istorinius tyrimus, leidotės į kelionę, 
kurios metu tyrinėjote protėvius. Gal galėtumėte pasidalyti, 
kaip jūsų unikalaus dueto kilmės ir tarpusavyje susijusių is-
torijų analizės procesas paveikė spektaklio kūrimą?
– Prieš keletą metų kilo idėja sukurti spektaklį ,,Blood Sto-
ries“, kuris būtų paremtas bendradarbiavimu su įvairiais už-
sienio menininkais ir jų genetine, istorine informacija. Pro-
jektą  įkvėpė asmeninė patirtis, susijusi su genetiniu testu, 
kurį atlikau prieš ketverius metus. Testą pasiūlė Portugalijos 
universitetas, siekdamas surinkti DNR žmonių, norinčių su-
žinoti savo genetinį paveldą. Gavęs rezultatus, buvau malo-
niai nustebintas savo įvairialypio genetinio mišinio, kuriame 
susipynė Pietų Europos, Šiaurės Afrikos, Pietų Azijos, indė-
nų protėvių iš Pietų Amerikos ir net Arabijos pusiasalio ge-
nų komponentai. Ši gausi įvairovė sužadino smalsumą ir kilo 
klausimas, kaip skirtingų šalių menininkai galėtų susiburti ir 
tyrinėti kolektyvinę istoriją. Spektaklio ir tyrimo koncepci-
ja apima gilinimąsi į mūsų šalių istoriją, atsekant akimirkas, 
kai mūsų protėviai galėjo bendrauti, bendradarbiauti, konf-
liktuoti ar sudaryti taikos susitarimus. Šią kelionę ir virsmus 
noriu už�ksuoti pasitelkdamas meną.

Šiandienos pasaulyje vis daugiau populizmo ir nepasitikėji-
mo mokslu, todėl į projektą buvo būtina įtraukti mokslinius, 
istorinius, socialinius ir antropologinius tyrimus. Šį projek-
tą priimu kaip galimybę mesti iššūkį tamsiajam dezinforma-
cijos ir manipuliacijų amžiui. Geriausias ginklas –  pasitelkti 
meną ir pateikti kūrybišką, mąstyti verčiančią perspektyvą. 

– Spektaklyje „Blood Stories“ derinate asmeninius, istori-
nius dokumentus ir kūrybinę išmonę. Kaip jums pavyksta 
laviruoti tarp autentiškos informacijos ir fikcijos?
– Mano šeimos istorija suteikia unikalų pagrindą šiam darbui. 
Giminėje yra daugybė nežinomų tėvų, o neaiškumas dėl ma-
no senelio tėvystės ilgą laiką buvo šeimos paslaptis. Šis dvipras-
miškumas atvėrė galimybę spėlioti ir įsivaizduoti jų tapatybes, 
paverčiant juos patraukliomis �gūromis. Konkrečios informa-
cijos trūkumas leido tyrinėti įvairias galimybes, užmegzti ry-
šius ir pakviesti kitus prisijungti prie šios mįslingos kelionės, 
remiantis neaiškia kilme. Tai dialogas, ypač bendradarbiaujant 
su Jonu, kai galime gilintis į vienas kito šeimos istoriją ir ieško-
ti sąsajų, leidžiančių užpildyti spragas. Pavyzdžiui, mano DNR 
testas atskleidė netikėtą ryšį su 100 proc. egiptiečiu giminaičiu, 
gimusiu tarp 1850 ir 1910 m. Priimdamas šį faktą, į savo šei-
mos medį įpyniau šį egiptietišką elementą. Toks sprendimas 
dar kartą suteikė galimybę savo praeitį formuoti  atitinkamai 
pagal kūrybinius pasirinkimus ir pageidavimus. 

Ankstesniame projekte su slovėnų menininke, gimusia 
Bosnijoje, susidūrėme su o�cialių įrašų trūkumo problema. 
Vis dėlto vėliau paaiškėjo, kad jos protėviai pasirinko nere-
gistruoti tam tikrų giminaičių dėl skurdo ir tuometės geogra-
�nės padėties. Šis suvokimas mūsų darbui suteikė realistiš-
kumo, o kurdami asmenines istorijas įkvėpimo sėmėmės iš 
Osmanų imperijos, kuriai kadaise priklausė Bosnija, istorijos.

– Atrodo, kad projektu „Bloods Stories“ siekiama parody-
ti, kad visi esame unikalios DNR kombinacijos savininkai, 
o ją padėjo suformuoti milijonai iki mūsų gyvenusių žmo-
nių. Kokią įtaką šis mūsų bendro genetinio paveldo ir evo-
liucijos supratimas daro pasakojimo vystymui ir temų tyri-
nėjimui lietuviškosios spektaklio versijos atveju?

PERŽENGTI GENETINIO PAVELDO RIBAS
Klausinėjo Ignas Zalieckas

Jorge Andrade (Portugalija) ir Jonas Jurkūnas (Lietuva) atliko 
genetinį testą. Jie tyrinėjo savo protėvių istorijas, ieškojo paslėptų ir 
pamirštų pasakojimų. Dabar Lietuvos scenoje jie bandys suprasti, 
kur jų istorijos susikirto. Jie kalbės apie migraciją, prekybos kelius, 
karus ir taikos susitarimus. „Blood Stories Lithuania“ – biogra�nis 
spektaklis, kuriame du menininkai kalba apie tikrą ir išgalvotą 
praeitį, kad geriau papasakotų apie tai, kas mus vienija. Kartu 
su šio projekto iniciatoriumi J. Andrade aptarėme spektaklio 
priešistorę ir jo vystymosi etapus. 
                                                          
                        

– Vienas iš intriguojančių mūsų su Jonu bendros genetikos 
aspektų yra turtinga kultūrinė informacija. Norėdamas tai 
už�ksuoti, šiuo metu renku daugybę dokumentinių �lmų, 
kuriuose įvairiomis kalbomis savo istorijas pasakoja skir-
tingi asmenys. Projektas prasideda nuo to, kad Jonas ir aš 
tyrinėjame savo individualius pasakojimus, kurie vėliau su-
sipina mums gilinantis į praeitį. Šis teminis ryšys puikiai de-
ra ir su festivalio ,,Sirenos“ esme. Tyrinėdamas mūsų ben-
dravimo istoriją, radau tikrą lobį – garso medžiagą, kurioje 
žmonės apie tą patį istorinį laikotarpį – pavyzdžiui, geležies 
amžių – kalba skirtingomis kalbomis ir akcentais. Šis įvairių 
balsų rinkinys tapo muzikiniu įkvėpimu, paskatinusiu kur-
ti su kompozitoriumi J. Jurkūnu. Montuodamas skirtingus 
elementus planuoju sujungti įvairius garso šaltinius ir su-
kurti turtingą garsinį peizažą, simbolizuojantį mūsų istori-
jų susiliejimą. Toks formalus požiūris prideda pasakojimui 
muzikalumo sluoksnį. Taip spektaklis virsta mūsų bendros 
istorijos dalybų švente! Medžiaga, kurią aptikau internete, 
sužadina mūsų vaizduotę, skatindama tyrinėti, kaip galėtu-
me perteikti mūsų bendrą paveldą per džiaugsmingą ir šven-
tišką spektaklį.

– Šių metų festivalio tema – tekstinis teatras, kitaip tariant, 
žodis. Kaip tokio pobūdžio teatras šiandien padeda tyrinė-
ti sudėtingas tapatybės, migracijos ir istorinių ryšių temas?
– Nors mano spektakliuose taip pat naudojami vizualiniai 
vaizdiniai, žodžiai atlieka pagrindinį vaidmenį perteikiant 
norimą žinutę. Žodis turi ne tik tiesioginę reikšmę. Jis turi uni-

kalaus muzikalumo, kuris pasakojimui suteikia gylio. Žodžių 
ir jų muzikinių savybių integravimas leidžia supinti istorijas, 
paverčiant jas harmoninga emocijų ir išgyvenimų simfonija. 
Toks požiūris leidžia mums bendrauti gilesniu lygmeniu, už-
megzti paveikų ryšį su auditorija. Pasitelkdami žodžių galią ir 
įpindami juos į savo pasirodymus, siekiame sukurti ne tik is-
toriją, bet ir muzikinę patirtį. Žodžių ir muzikos sąveika yra ga-
linga priemonė, padedanti tyrinėti sudėtingus tapatybės, mi-
gracijos ir istorinių ryšių klausimus, todėl spektaklis visiems 
dalyviams tampa įtraukiančia kelione.

– Paminėjote, kad norite sujungti muziką ir žodį. Kokias 
priemones planuojate pasitelkti?
– Viena iš intriguojančių priemonių – universalus tam tikrų 
medžiagų vartojimo, pavyzdžiui, alkoholio, aspektas. Haliu-
cinogeninių, atpalaiduojamųjų medžiagų vartojimas paplitęs 
įvairiose kultūrose kaip priemonė žmogiškųjų būsenų trans-
formacijai pasiekti. Įdomu, ar galėtume šį elementą įtraukti į 
mūsų pasirodymą, kad dar labiau sustiprintume muzikinę ir 
svaiginančią patirtį.

Kalbant apie teatro vaidmenį, pastebėjau, kad mano anks-
tesniuose ,,Blood Stories“ projektuose tekstinio teatro medi-
ja yra itin veiksminga perteikiant žiūrovams vienybės ir uni-
versalumo žinutes. Nors mano darbuose dažnai pasitaiko 
vaizdinių komponentų, žodžiai ir tekstiniai elementai atlie-
ka pagrindinį vaidmenį kuriant įtraukiantį pasakojimą. Per 
teatrą galime sukurti bendrą patirtį su žiūrovais, pakviesda-
mi juos prisijungti prie mūsų ir leistis į kelionę, kuri peržen-
gia sienas ir tyrinėja tarpusavio ryšį. Tikiuosi, kad būsimame 
spektaklyje supindami muziką ir žodį dar labiau sustiprinsi-
me šį vienybės ir universalumo jausmą, leisdami žiūrovams 
pasinerti į užburiančią ir harmoningą pasakojimo ir muzi-
kinės išraiškos sintezę. Tikiu, kad ši priemonė suteiks uni-
kalų ir patrauklų būdą perteikti mūsų bendrą patirtį ir isto-
riją, sukurdama gilią ir įsimintiną patirtį visiems dalyviams.

– „Blood Stories Lithuania“ pabrėžia žmonių tarpusavio ry-
šį per bendrą DNR rekombinaciją. Kaip tekstinė teatro me-
dija leidžia efektyviai perteikti šią vienybės ir universalu-
mo žinią žiūrovams?
– Bendradarbiaujant su įvairiais menininkais, tarp jų ir su  
J. Jurkūnu, man labai svarbu pradėti nuo tuščio lapo, leidžian-
čio atsiskleisti mūsų kūrybiškumui. Kūrybos proceso me-
tu mūsų vartojami žodžiai tampa daugiau nei turiniu. Jie –  
muzikos forma, suteikianti garsinį matmenį. Ankstesniame 
projekte, kai vienai iš bendradarbių, Mirandai, trūko asme-
ninių šeimos įrašų,  pasitelkėme tekstinius šaltinius. Miran-
da pasakojo savo istoriją pirmuoju asmeniu, o paskui skai-
tė ištraukas iš istorijos knygų, taip sukurdama asmeninių ir 
istorinių pasakojimų sintezę. Ši asmeninės patirties ir isto-
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PERŽENGTI GENETINIO PAVELDO RIBAS
rinių šaltinių žodžių sąveika suteikė 
spektak liui turtingą pagrindą ir veiks-
mingai perteikė žinią apie laiko ir kartų 
tarpusavio ryšį. Panašiai veikiu ir dirb-
damas su Jonu, tik šįkart siekiu į spek-
taklį įlieti muzikalumo. Kai dalijamės 
savo šeimos istorijomis, įsivaizduoju, 
kad žodžiai pereina į melodingą išraiš-
ką, tapdami bendru mus vienijančiu 
fonu. Žodžių galia, sujungta su muzi-
kalumu, gali įveikti kalbos barjerus ir 
kultūrinius skirtumus, suformuodama 
įtraukiantį ir nepamirštamą spektaklį, 
kuris mus visus giliai sujungia.

– Kaip Lietuvos kultūrinis kontekstas 
paveikė spektaklio kūrimą ir pateiki-
mą? Ar yra kokių nors specifinių ele-
mentų, atspindinčių vietos kultūrą ar 
istoriją?
– Tiesą sakant, šiuo metu neturiu daug 
žinių apie Lietuvos istoriją ar kultū-
rą. Panašiai kaip ir kuriant ankstesnį 
spektaklį Slovėnijoje, kur Mirandos 
asmeninė istorija buvo susipynusi su 
neseniai įvykusiu šalies atsiskyrimu 
nuo Jugoslavijos, į kiekvieną projek-
tą žiūriu atvirai, pasiruošęs pasinerti 
į vietos kontekstą. Pradiniame plana-
vimo etape kilo minčių įtraukti tradi-
cinių elementų, tokių kaip vietiniai 
kostiumai, šokiai ar tradicinės dainos, 
siekiant parodyti Lietuvos kultūrinį 
turtingumą. Tačiau greitai supratau, 
kad, prieš priimant tokius sprendi-
mus, būtina suprasti bendradarbiau-
jančių menininkų asmenines istorijas 
ir istorinius ryšius. Kurdamas ,,Blood 
Stories Lithuania“ ir bendradarbiau-
damas su vietiniais menininkais, ne-
kantrauju išsiaiškinti, kaip Lietuvos 
kultūrinis kontekstas formuos spek-
taklį. Nesvarbu, ar tai būtų tradiciniai 
šokiai, ritualai, vietinis folkloras, ar is-
toriniai pasakojimai, džiaugiuosi galė-
damas pažinti ir integruoti elementus, 
atspindinčius unikalią Lietuvos tapa-
tybę ir paveldą.

–„Blood Stories“ – tęstinis menininkų 
porų ciklas, paremtas genetiniais duo-
menimis. Kas jus labiausiai intriguoja 
ir džiugina šiame pasakojimo požiū-
ryje ir kaip jis papildė jūsų supratimą 
apie savo paveldą?
– Pirmiausia siekiu suprasti pasirinkto 
kolegos meninio proceso ypatumus ir 
kūrybinę viziją. Matau tai kaip galimy-
bę keistis idėjomis, mokytis vieniems 
iš kitų ir rasti bendrų sąlyčio taškų mū-
sų požiūriuose į meną. Šis tyrinėjimas 
padeda sugriauti išankstinę nuomo-
nę apie kultūrinius skirtumus ir skati-
na gilesnį bendros meninės raiškos su-
pratimą ir vertinimą.

Be to, projektas ,,Blood Stories“ pra-
plėtė suvokimą apie mano paties pa-
veldą. Tyrinėdamas savo genetinius 
duomenis ir atrasdamas sudėtingą 
protėvių mišinį, geriau supratau, koks 
įvairus kultūrų mišinys sudaro mano 
tapatybę. Tai padarė įtaką mano me-
niniams sprendimams ir suteikė nau-
jo įkvėpimo. Tikiu, kad, užmegzdami 
asmeninį ir kūrybinį ryšį su meninin-
kais, galime sukurti ilgalaikius santy-
kius, kurie skleisis už bendro geneti-
nio paveldo ribų. Tai atveria begalę 
galimybių bendradarbiauti ateityje, 
kai kartu galime kurti unikalius ir no-
vatoriškus meno kūrinius, peržengian-
čius geogra�nes ir kultūrines ribas.

F
estivalio atidarymui (rugsėjo 13 d. Klaipėdos 
dramos teatre) organizatoriai parinko prancū-
zų kolektyvo „Sous le Manteau“ cirko spektaklį 
„Mikado, mažos pasakos apie kritimą“. Spek-
taklis scenoje atkartoja žaidimo „Mikado“ su-

remtų strypų struktūrą, tik šįkart ji milžiniška. Šeši akro-
batai pasiruošę beprotiškiausiems iššūkiams. Jaudulys 
kyla iš žinojimo, kad viskas gali sugriūti bet kurią aki-
mirką. Tačiau tegu prasideda žaidimas, patiksiantis tiek 
šeimoms, tiek ir ieškantiems gyvenime pusiausvyros.

2019 m. net keliais svarbiais apdovanojimais Italijo-
je įvertintas šokio spektaklis „Šiek tiek daugiau“ (Zoé 
Bernabéu ir Lorenzo Covello) Klaipėdoje bus parody-
tas spalio 27 d., prieš tai jį pamatys Kretingos ir Prie-
kulės žiūrovai. Tai dar vienas pusiausvyros tyrimas, kai 
siekiama priartėti prie ribų prieš pat lūžio tašką. Pu-
siausvyra tarp dviejų protų, dviejų kūnų, tarp žodžių ir 
judesių. Meilė kaip lažybos, kaip bandymas, kaip �-
zinės ir emocinės metamorfozės galimybė. Dar trupu-
tis, ir viskas sugriūtų.

Prancūzų trupės „Compagnie Fleur Lemercier“ šešėlių 
teatro ir gyvos muzikos spektaklis „Tamsioji materija“ –  
apie vieną iš labiausiai neapibrėžtų �zikos temų, gau-
biamų nežinomybės ir neapibrėžtumo, bet kartu skati-
nančių smalsumą ir menines fantazijas. Žiūrovai (kurių 
amžius neribojamas) viso spektaklio metu (rugsėjo 30 
d. ir spalio 1 d.) kviečiami laisvai judėti ir keisti savo 
žiūros tašką, todėl scena tampa kūrybiška ir interakty-
via žaidimų aikštele. 

Apie materiją, tik polistireno kalba, – ir Andrea Salustri 
spektaklis „Materia“. Polistireno medžiaga šiuokart vei-
kia it gyvas organizmas: nuo neryžtingo judesio trans-
formuojasi iki savarankiškos priemonės, skleidžiamos 
trankaus garsovaizdžio. Dreifuojama tarp ramybės ir 
tamsos, tarp atradimo ir sunaikinimo. Kūrinyje sten-
giamasi ne primesti naratyvą, o leisti žiūrovams pro-
jektuoti savo pasakojimą ant scenoje rodomų vaizdų. 

 Čia ir dabar gimstantys garsai yra ir spektaklio „Out 
of the Box“ muzikinis pagrindas. Festivalyje pristato-
moje premjeroje (rugsėjo 27 d.) kūrybinė komanda 
(Karina Novikova, Goda Giedraitytė, Aleksas Mažo-
nas, Donatas Bielkauskas, Marius Eidrigevičius) plėto-
ja žmogaus ir dėžės santykių temą. Scenoje pasirodys 
trys skirtingo amžiaus, profesinio išsilavinimo ir gyve-
nimiškosios patirties atlikėjai. Jie reprezentuos skirtin-
gus gyvenimo tarpsnius, kuriuose vis kitaip priimame 
ir vertiname dėžės sampratą. Dėžė spektaklyje tam-
pa jo ašimi. Stovinti scenoje ji – ne tik uždara, ribo-

TARPTAUTINIS MENŲ 
FESTIVALIS „PLARTFORMA“ – 
TEGU PRASIDEDA ŽAIDIMAS!

Judesys ir garsas – du poliai, kurie, susipindami ir įvairiai 
sąveikaudami, formuoja šių metų festivalio programos ašį. Ieškodami 
pusiausvyros arba, priešingai, aistringai diskutuodami, jie kviečia 
žiūrovus kvestionuoti mūsų santykį su savimi ir su mus supančia 
aplinka. Kas esame, kur einame, ko ieškome? Cirkas, šokis, teatras, 
muzika – skirtingų žanrų kūrėjai drąsiai narplioja žmogiškąją 
prigimtį ir iššūkius. Visos judesio ir garso istorijos žiūrovų lauks 
rugsėjo 13 d.–spalio 28 d. Klaipėdoje, Priekulėje ir Kretingoje.  
                
               
       
     
     
  

   
   
 

Organizatoriai pasilieka teisę keisti festivalio programą.  
Visa programa ir naujausia informacija – interneto svetainėje  
www.plartforma.lt arba FB paskyroje „Menų festivalis Plartforma“. 
Bilietus į mokamus festivalio renginius platina www.bilietai.lt. 

Tarptautinio menų festivalio „Plartforma“ misija – bendrame kūrybiniame vyks-
me suvienyti skirtingų šalių meninę patirtį ir kūrėjų kūrybinį potencialą. Festiva-
lyje pristatomi šiuolaikinio šokio ir teatro, naujojo cirko, performanso, muzikos 
ir vizualiojo meno kūrėjai ir jų grupės. Tai vienintelis interdisciplininio pobūdžio 
festivalis Klaipėdoje ir Vakarų Lietuvoje, be kultūrinės funkcijos, vykdantis ir edu-
kacinę – supažindina ir moko publiką suprasti ir vertinti šiuolaikinę meno raišką.
„Plartforma“ – ilgametis Klaipėdos miesto reprezentacinis festivalis, 2019–2021 m.  
įtrauktas į Strateginių Lietuvos festivalių sąrašą, o nuo 2015 m. apdovanotas 
Europos festivalių asociacijos ženklu „Europe for Festivals / Festivals for Euro-
pe“. Festivalį organizuoja menininkų grupė „Žuvies akis“. Finansuoja Lietuvos 
kultūros taryba ir Klaipėdos miesto savivaldybė. 

Organizatorių informacija

janti erdvė, bet ir atradimų vieta (kaip 
kad lobių skrynia ar muzikinė dėžutė). 
Rekomenduojama tarpdisciplininio me-
no mėgėjams ir eksperimentinio garso 
gurmanams.

Kinematogra�nio garso mėgėjus su-
domins ir spalio 3 d. pristatomas 
spektaklis MOS. Tai vizuali judesio, 
garso ir vaizdo sąveika, kurioje du 
atlikėjai �lmų scenas ir judančių vaiz-
dų serijas įgarsina pasitelkdami origi-
nalius garso prietaisus ir savitą plas-
tikos išraišką. Spektaklio choreografė 
Ioanna Paraskevopoulou (Graikija) su 
šiuo darbu šiemet įtraukta ir į Euro-
pos šokio tinklo „Aerowaves“ sudary-
tą „Twenty23“ perspektyviausių kūrė-
jų dvidešimtuką. 

Autentiškas istorijas gyvais instrumen-
tais, tikrais smegenų tyrimo aparato MRI 
garsais ir balsu įgarsins Indrė Dirgėlai-
tė, Vytautas Labutis, Kristupas Kmitas ir  
D. Bielkauskas. Audiovizualinė improvi-
zacija „Brain Poetry“ (spalio 18 d.) – 
apie gebėjimą nepalūžti, kovoti su sa-
vimi, aplinka ir judėti tolyn. „Kas verčia 
kūną bėgti nuo realybės? Ką aš renkuo-

si? Ryšys tarp emocijų, jausmų ir kūno… 
„Neskaityk… Nežiūrėk… Gyvenk“, – 
kviečia autoriai. 

Garso meno archeologams festivalis 
šiemet dovanoja ir susitikimą su vienu 
įdomiausių šio žanro kūrėjų Lietuvoje – 
Audriumi Šimkūnu (žinomu kaip Sala). 
Jau keletą dešimtmečių garso meno sri-
tyje dirbantis kūrėjas spalio pradžioje 
reziduos Klaipėdoje, kur rinks ir įrašys 
miesto aplinkos garsus. Kūryboje meni-
ninką domina tylūs, dažnai net negirdi-
mi garsai, kuriems klausyti jis naudoja 
netradicines technines priemones: po-
vandeninius ir kontaktinius mikrofonus, 
seisminius daviklius, elektromagnetinių 
laukų antenas ir kt.

Be Klaipėdos vietogarsių rinkimo ir do-
kumentavimo, meninės rezidencijos 
metu A. Šimkūnas visus mėgstančius 
vaikščioti ir išgirsti tai, kas negirdima, 
pakvies į garsines ekskursijas po mies-
tą. Spalio 28 d. jo surinktų garsų žemė-
lapiai virs autorine garsine kompozicija 
„Negirdėta Klaipėda“ ir vizualiu kon-
certu, kurio premjera taps festivalio už-
darymo renginiu netradicinėje erdvėje. 

Spektaklio „Šiek tiek daugiau“ akimirka.
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SANTAKA 
XRAM 
Radio Vilnius

Keistas projektas yra „Santaka“. 
Prabėgus mažiau nei metams pa-
sirodo jau trečias Marijaus Alek-

sos ir Manfredo Bajelio dueto mini albumas, kuriame vy-
rai, atrodo, bando pabėgti nuo kažkokių juos viešajame 
gyvenime apibrėžiančių klišių ir neria į eksperimentą,  
kuriam reikia ne tik klausos, bet ir išsilavinimo. Aplinkybė, 
kad būtent šis darbas yra pirmasis „Radio Vilnius“ leidy-
bos pavyzdys, ir dar su tarptautiniu stogu, rodo, kad vy-
rai nusiteikę rimtai, nors, reikia pripažinti, tokią muziką 
pasiūlyti jau yra nemažas iššūkis. Lengvai plevenanti, 
šiek tiek pirmykštiškumu dvelkianti dueto elektronika yra 
nišinė tikrąja to žodžio prasme, reikalaujanti iš klausytojo 
pasitikėjimo ir tam tikros drąsos nevartoti muzikos kaip ir 
kur papuolė, tačiau išties išgirsti, ką atlikėjai nori pamuzi-
kuoti. „Xram“ yra vos ne meditatyvus opusas su šiek tiek 
industrinių, IDM ar avangardinių garsų, nulemiančių tai, 
kad jų muzika dvelkia tiek ir šiuolaikinio meno paroda, 
tiek ir neiščiustyta šokių aikštele. Todėl net ir sunku vos 
keliais žodžiais apibūdinti „Santakos“ muziką; liurbiai 
šauktų, kad va čia va tas va mianas, tačiau liurbiai ir 
yra tam, kad šauktų ir mes juos atskirtume nuo minios. 
Jei rimtai, šis keistai evoliucionuojantis organizmas, kuris 
dar nežinau, kuo išvirs, o gal tik nuolatos ir nuolatos kei-
sis, yra vienas įdomesnių būdų net paprastą klausytoją 
supažindinti su keistesne, neįprastesne, mandresne elek-
tronika. Galbūt čia ir yra „Santakos“ paslaptis – šviesti 
klausytoją, plėsti jo akiratį ir pasakyti, kad viskas yra 
kitimas, judėjimas, tekėjimas.

(„Bandcamp“, „Spotify“, „Deezer“, „Apple music“)

KAROLINA KAPUSTAITĖ 
ANALOGUE POETRY 
Self-released

Savo albumų apžvalgose visa-
da stengiuosi pasitraukti šiek 
tiek toliau nuo masinės muzikos, 

žinodamas, kad tie, kurie išties verti dėmesio, dažnai 
lieka suolelio gale, yra nesuprasti ar tiesiog neturi tiek 
galimybių pranešti apie save kaip standartiniai populia-
riausieji. Tačiau sykiais tenka užklysti į tokius užkaborius, 
kur muzika virsta kažkuo kitu. Karolinos Kapustaitės EP 
„Analogue Poetry“ yra būtent tokios patirties pavyzdys. 
Šis kompozitorės ir net gal, tiksliau, garso tyrėjos dar-
bas nepasiduoda jokiems tradiciniams apibūdinimams. 
Jį suprasti vargu ar pavyks, tai muzika, skirta perleisti per 
save, lyg savotiška meditacinė terapija, kuri tinkamoje 
aplinkoje tinkamu metu tave pamaitins, pailsins ir galiau-
siai suteiks daugiau jėgų. O tai kiekvienam, taip pat ir 
man, yra labai svarbu. Prisipažinsiu, buvo labai malonu 
klausyti to, kas neturi destrukcijos, kas neplėšo ir nekelia 
konfrontuojančių emocijų. „Analogue Poetry“ yra labai 
švelnus, atsargus ir subtilus pajutimas, leidžiantis pama-
tyti ir išgirsti platų pasaulį, nors pati kompozitorė, atro-
do, naudoja labai taupų priemonių arsenalą. Taip daug 
kas lieka tarp eilučių, tiksliau, tarp penklinių, ir suteikia 
galimybę turinį susikurti pačiam. Žinau, galbūt netikslu, 
galbūt neaišku, galbūt net šiek tiek erzina tokie abstraktūs 
spangtelėjimai, tačiau tiesiog vieną vakarą atsigulkite lo-
voje, užmerkite akis ir panirkite į K. Kapustaitės garsines 
klajones. Patikėkite, kas jau kas, bet ši muzika yra ar-
timiausia reiškiniui, kurį galėtume vadinti audiopoezija.

(„Spotify“, „Deezer“, „Pakartot“, „Soundcloud“)

kisielius    kefyras                absentas spiritas
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THINLY VEILED  
AND FOR WHAT 
Self-released

Nežinau, kaip jums, tačiau man 
pastarojo laiko gitaros muzikos 
įrašai palieka gana slogų įspūdį. 

Na, galbūt ne slogų, o labiau ne itin įkvepiantį, nes 
seniau laukei naujo „ba.“ ar „Garbanoto“ klono, o 
dabar staiga visi užsimanė būti kaip „Jauti“, „Abudu“ ar 
kokia kita dviskiemenė grupė. O čia tykiai savo trigrašį 
įkiša „Thinly Veiled“, pataikiusi į eilinį pseudo post punk  
revivalizmo traukinį ir pristačiusi albumą, kuris yra lyg 
koks gaivaus oro gurkšnis roko scenoje. Pamaišydami 
vėl atrandamą shoegaze’ą, dream pop ir dainuodami 
dabar populiariai šiek tiek ne į natą, vaikinai prisodrino 
darbą įdomių idėjų, gana skirtingų muzikinių pasirinkimų 
ir suteikė mums per 30 minučių visavertės muzikos, ku-
rioje bent jau iš pirmo žvilgsnio nėra �llerių. Aišku, ar 
bus killerių, parodys laikas, nes kartais tam, kad publiką 
pasiektų gera muzika, reikia nueiti kryžiaus kelius. Koks 
bent man didžiausias „Thinly Veiled“ pranašumas? Jų 
nesupainiosi su jokia kita lietuviška grupe, o jei ir pavyks 
rasti panašumų, jie kokybiškai savo konkurentus aplen-
kia. Jie įvairūs, neužsiciklinę ir, svarbiausia, nenuobodūs, 
todėl kiekvienas iš devynių kūrinių vis turi pasiūlyti kažko 
naujo. Sukti „And For What“ iš naujo ir iš naujo buvo 
didelis malonumas, nes kiekvienąsyk į ausis šaudavo vis 
naujas hitas: iš pradžių kabino shoegaze’iškai klasikinis 
„I Won“, o po eilinio karto �nalinis „Make It Right“ jau 
atrodė tikrai ne vietoje, nes jo ilgesingas post punk irgi 
vertas pirmųjų vietų. Net keista, kad taip nutinka... Todėl 
klausykite šio darbo, dalykitės juo, kad grupės nariams 
nekiltų net klausimo: „Dėl ko mes va šitą visą darome?“

(„Bandcamp“, „Spotify“, „Deezer“, „Apple Music“, 
„Pakartot“, „YouTube“)

KANALIZACIJA 
HI 
Self-released

Džiazinio chaoso kolektyvas 
dar pavasarį išleido savo naują 
darbą, tačiau aš dėl man pačiam 

nesuprantamų priežasčių jį vis atidėdavau klausytis 
vėliau, kol galiausiai baigėsi net du metų laikai. Na, 
gerai, kad bent jau dabar galiu įdėmiau paklausy-
ti, ir išvada tokia, kad „Kanalizacijos“ niekas nevaržo 
(muzikos srityje šis pasakymas tinka, namų ūkyje – tikrai 
ne). Iš esmės jau buvo galima tikėtis instrumentinio bespri-
dielo, kuriame, atrodo, visos idėjos randa savo adresą, 
visi pasiūlymai yra neatmetami, visas įkvėpimas –  
nevaržomas. Toks fainas, kaip minėjau, chaosas. Iš kitos 
pusės, nors didelis raštas yra smagu, kraštai egzis tuoja 
ne be reikalo. Nepaisant, kad ilgumu darbas labai nest-
ebina – ką čia tos 40 minučių, tačiau atsiranda vietų, 
kai jis pradeda varginti, kai norisi, kad būtų susivaldyta, 
kai paprasčiausiai prarandi dėmesį. Nežinau, kaip jums, 
bet man taupumas yra neprasta vertybė, nes pajunti, kad 
muzikantai jau nebe kūrybiškai žvelgia į savo darbą, 
o tiesiog smailina ginklus ir bando aplenkti vie nas kitą 
techniniais triukais. Jei pirmus sykius jų klausytis įdomu, 
galiausiai lieki prie kelių esminių kūrinių, kuriuose energi-
ja skamba suvaldytai. Dabar viskas burbuliuoja, pjausto-
si, ošia ir daužosi, o tu tik kraipai ausimis, bandydamas 
sutelkti dėmesį. Iš kitos pusės, jei chebrai pačiai smagu, 
kas aš toks, kad varžyčiau jų kūrybinį polėkį. Jeigu kas, 
„Kanalizacija“ galės šitą apžvalgą ramiai ir be jokio 
sąžinės graužimo išmesti. Kur? Teisingai, į šiukšlių dėžę.

(„Bandcamp“, „Spotify“, „Deezer“, „Apple Music“, 
„Pakartot“)

MĖNESIO  
ALBUMAI

YO DOMA 
YODUCER 
Self-released

Kodėl šis albumas pasirodė jau va-
saros pabaigoje?.. Juk jame yra 
kūrinys, kuris tikrai turėjo tapti ne tik 

Monikos, bet ir visos šios vasaros hitu... Deja... Vis dėlto 
net ir be fantastiškai juokingo ir užkrečiančio „Moni kos 
vasaros hito“ albumas „Yoducer“ turi pakankamai, kad 
paverstų Domantą Čėsną ne šiaip jodiuseriu (kad ir kas 
tai būtų), bet rimtu prodiuseriu. Aš dar iki galo nesupra-
tau, kur yra šio elektroninio projekto žavesys – galbūt jo 
DIY estetikoje, galbūt jo nerimtume, galbūt tie siog labai 
primityviomis priemonėmis jis sukuria kažką, ko užtenka 
gerai nuotaikai, tačiau šis darbas tikrai gelbės šaltais 
rudens vakarais, kai vasara išeis, tiksliau, ji jau išėjo... 
Kažkur tarp humoristinių kupletų ir rimtai kabinančių 
detalių blūdijantis projektas pagriebia nuo pat pradžių 
ir žada žiauriai, na, tikrai žiauriai smagų laiką. Kai kas 
pajus „Sporto“ įtaką, kai kur gal net ir „Verslo Rizikos 
Rezervą“, tačiau, skirtingai nuo šių grupių, „Yo Doma“ 
skamba lyg muzika štai iš čia ir dabar, lyg tai būtų kažko 
didelė pradžia, lyg tai tik treniruotė prieš rimtas varžybas. 
Aišku, liūdna, kad šis albumas dar nesulaukė didelio 
dėmesio (pažiūrėkit, kas trendina „YouTube“ ir suprasite, 
kad klimato kaita – ne didžiausia problema), nes būtent 
tokie kūrėjai ir turi skatinti žiūrovus klausytis, eiti į koncer-
tus, galų gale – gerai leisti laiką. „Yo Doma“, tau pačios 
didžiausios pagyros ir saliutacijos ir, jeigu šis momentas 
vis dėlto nebus tavo, cituojant tave patį, ateis kitas. O aš 
einu darkart klausytis „Monikos vasaros hito“.

(„Spotify“, „Deezer“, „Pakartot“)
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>> KLAUSYKLA Rašė Jonas Braškys
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